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Άγγιξε τα 200 εκατ. ευρώ η αιτούμενη δαπάνη 
για εναλλακτικές μεθόδους φυτοπροστασίας      
Προοίµιο για τις µεγάλες αλλαγές που έρχονται στο ευρύτερο πεδίο της φυτοπροστασίας και θρέψης, 

αποτέλεσε το ενδιαφέρον των αγροτών για τα eco-schemes, παρά τις αδυναµίες του θεσµικού πλαισίου. σελ. 10

ΜΕΤΡΗΣΕΙΣ ΑΠΟ ΤΟ ΓΕΩΠΟΝΙΚΟ 

Την αποτελεσµατικότητα των 
drones ως τη νεότερη εξέλιξη της 
ψηφιακής τεχνολογίας, για χρήση 
τους σε αγροτικές υπηρεσίες, 
µελετά το έργο ICAERUS.  σελ. 36
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Ειδική έκδοση

ΤΑ ΛΑΘΗ ΤΗΣ ΠΡΩΤΗΣ ΦΟΡΑΣ   
ΣΤΟ ΘΕΜΑ ΤΗΣ ΠΡΑΣΙΝΗΣ ΜΕΤΑΒΑΣΗΣ   
ΚΑΙ Η ΠΡΟΕΤΟΜΑΣΙΑ ΤΗΣ ΕΠΟΜΕΝΗΣ    
Ο πρώτος χρόνος εφαρµογής του σχεδίου Πράσινης Μετάβασης, που υιοθετήθηκε 
από τις ευρωπαϊκές Αρχές, µάλλον δεν θα πρέπει να ικανοποιεί τους εµπνευστές 
της ιδέας. Παράλληλα µε τις µεγάλες αντιδράσεις από την πλευρά των αγροτών, 
έχει φέρει σε πολύ δύσκολη θέση το σύνολο των συντελεστών της αγροτικής 
παραγωγής, ανεξάρτητα από το αν συµφωνούν ή όχι µε το όλο εγχείρηµα.
Το γεγονός ότι τρεις µήνες µετά την απόσυρση του Κανονισµού SUR που 
δροµολογούσε τη βασική ιδέα της Πράσινης Μετάβασης στον αγροτικό τοµέα, 
οι επιτελείς των Βρυξελλών δεν έχουν καταφέρει να συνεννοηθούν γύρω από 
την προσαρµογή του εν λόγω θεσµικού πλαισίου, παραπέµποντας τις όποιες 
αποφάσεις για µετά τις Ευρωεκλογές, δείχνει καθαρά ότι και οι µεταξύ των 
ευρωπαϊκών οργάνων τριβές παραµένουν αξεπέραστες.  
Έτσι, ακόµα κι αν οι λόγοι που υπαγορεύουν τη βιώσιµη ανάπτυξη της αγροτικής 
παραγωγής φαντάζουν αδιαπραγµάτευτοι, ο σχεδιασµός και το χρονοδιάγραµµα 
υλοποίησης επιβάλλεται να αλλάξουν ριζικά.  
Κι απ’ ό,τι φαίνεται αυτό θα γίνει. Η ενηµέρωση θέλει την Ε.Ε. να διευρύνει 
τα χρονικά όρια εντός των οποίων θα «ξεδιπλωθεί» η όλη διαδικασία και 
παράλληλα να θεσπίζει περισσότερα κίνητρα για την ενεργό συµµετοχή των 
αγροτών στο νέο µοντέλο παραγωγής. Κρίσιµο στοιχείο θα αποτελέσει επίσης  
η αναθεώρηση κάποιων κρίσιµων συµφωνιών µε Τρίτες χώρες. Το ζητούµενο 
εδώ είναι οι εισαγωγές αγροτικών προϊόντων από χώρες εκτός Ε.Ε. είτε να 
ακολουθούν τις ίδιες προδιαγραφές (πιστοποιητικά βιώσιµης γεωργίας), είτε να 
επιβαρύνονται µε τους ανάλογους δασµούς.        
Άλλωστε φάνηκε καθαρά κατά την πρώτη φάση εφαρµογής των κανόνων της 
Πράσινης Μετάβασης, ότι, το βάρος αυτής της διαδικασίας µεταφέρεται κατά 
κύριο λόγο στις πλάτες των παραγωγών. Υπονοµεύθηκε η ανταγωνιστικότητα 
της ευρωπαϊκής αγροτικής παραγωγής. Επιπλέον, το κόστος των ψηφιακών 
λύσεων που θα µπορούσαν να διευκολύνουν αυτή τη στροφή, χρήζει ιδιαίτερης 
προσοχής και φυσικά υποστήριξης µε τα κατάλληλα χρηµατοδοτικά εργαλεία.            

ΕΚ∆ΟΤΗΣ - ∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ  
ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΓΟΣ 

▲

Προς το παρόν αναδίπλωση 
Η Ε.Ε. προτίθεται να διευρύνει τα 
χρονικά όρια εντός των οποίων θα 
«ξεδιπλωθεί» η Πράσινη Μετάβαση 
στον τοµέα της αγροτικής παραγωγής  
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ΣΕ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΑΝΑΜΟΝΗΣ
ΜΕ ΤΟ ΑΝΑΛΟΓΟ ΚΟΣΤΟΣ Η Ε.Ε.   
ΣΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
> Μετά την απόσυρση του Κανονισµού SUR από την Ursula von der Leyen, το θέµα της µείωσης χρήσης 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων παραµένει, ωστόσο αναµένεται να τεθεί σε νέες βάσεις µετά τις Ευρωεκλογές 

TOY ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΝΑΓΟΥ
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Eνα ιδιότυπο κενό συνοδεύει αυτό τον 
καιρό την ευρωπαϊκή αγορά στον τοµέα 
της φυτοπροστασίας, καθώς οι οδηγίες που 
επιφέρουν τον αυστηρό περιορισµό των 
διαθέσιµων δραστικών βρίσκονται σε πλήρη 
ανάπτυξη, ενώ την ίδια στιγµή, το θεσµικό 
πλαίσιο, µε βραχίονα τον λεγόµενο Κανονισµό 
SUR, που ανοίγει το δρόµο για την πράσινη 
µετάβαση, έχει αποσυρθεί. Και µάλιστα, διά 
στόµατος της Ursula von der Leyen, µετά τις 
µεγάλες κινητοποιήσεις των αγροτών στις 
αρχές του 2024.  Εν τω µεταξύ, η προεκλογική 
περίοδος µέχρι την ανάδειξη της νέας 
Ευρωβουλής αλλά και την κατανοµή των 
θέσεων στα επιτελικά όργανα της Ε.Ε. κάνουν 
δύσκολη οποιαδήποτε συζήτηση πάνω στο 

συγκεκριµένο ζήτηµα. Σίγουρα, οι αντιθέσεις 
που υπάρχουν είναι πολλές, αφορούν σε 
µεγάλες οµάδες του εκλογικού σώµατος 
και µπορεί να επηρεάσουν πολυποίκιλα τις 
πολιτικές εξελίξεις στη Γηραιά ήπειρο. 

Μια πιο µεθοδική ανάπτυξη
Με δεδοµένο µάλιστα ότι το θέµα έχει «παγώσει» 
µέχρι τις εκλογές, είναι πολύ πιθανό η συζήτηση 
αυτή να µην ανοίξει πριν από τα τέλη του 
χρόνου, όταν θα έχουν αποκρυσταλλωθεί οι νέοι 
συσχετισµοί στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και θα 
έχουν µοιραστεί εκ νέου οι κρίσιµες θέσεις στα 
ευρωπαϊκά όργανα. 
Για τους παροικούντες την Ιερουσαλήµ, 
πάντως, όσο κι αν οι οριστικές αποφάσεις 
αργούν, το καράβι της πράσινης µετάβασης 
δεν γυρίζει πίσω. Είναι πολύ πιθανό να 
υπάρξει ένας εξωραϊσµός, όπως και µια πιο 
µεθοδική ανάπτυξη, σε ευρύτερο χρόνο, 
των εφαρµοστικών κανονισµών, ωστόσο η 
Ευρωπαϊκή Ένωση θα επιδιώξει να διατηρήσει 
το πλεονέκτηµα των ηπιότερων παρεµβάσεων 
µε ζητούµενο τη βιωσιµότητα στον τοµέα της 
αγροτικής παραγωγής. 

Οι κινήσεις των διεθνών οµίλων
Άλλωστε, οι κινήσεις στην επιχειρηµατική 

σκακιέρα από την πλευρά των µεγάλων 
διεθνών οµίλων που κινούν τα νήµατα 
στην αγορά των φυτοπροστατευτικών και 
προϊόντων θρέψης νέας γενιάς έχουν ήδη 
γίνει και σηµατοδοτούν τις εξελίξεις. 
Η εξαγορά της ιταλικής Valagro από τη 
Syngenta στα τέλη του 2020 και λίγο 
αργότερα της Stoller, όπως και της Symporg, 
από την Corteva και τέλος της Micropep 
Technologies από την FMC, δεν αφήνουν 
κανένα περιθώριο για πισωγυρίσµατα.  

ΚΟΜΙΣΙΟΝ

Ursula von der Leyen, επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Επιτροπής

ΧΡΕΙΑΖΕΤΑΙ ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΟΣ ∆ΙΑΛΟΓΟΣ
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Οι νέοι κανόνες που αποσύρθηκαν 
έθεταν δεσµευτικούς στόχους σε επίπεδο 
ΕΕ για µείωση της χρήσης και του κινδύνου 
των χηµικών φυτοπροστατευτικών και για 
µείωση της χρήσης των πιο επικίνδυνων 
σκευασµάτων, κατά 50%. Για να γίνει αυτό, σε 
επίπεδο ΕΕ ο Κανονισµός όριζε:

 Αυστηρούς νέους κανόνες για την επιβολή 
φιλικών προς το περιβάλλον ελέγχων των 
επιβλαβών οργανισµών: Ένα ολοκληρωµένο 
νέο πλαίσιο επιβολής για να εξασφαλιστεί 
ότι όλοι οι γεωργοί εφαρµόζουν την 
ολοκληρωµένη φυτοπροστασία, στο πλαίσιο της 
οποίας εξετάζονται πρώτα όλες οι εναλλακτικές 
µέθοδοι καταπολέµησης των επιβλαβών 
οργανισµών, πριν από τη χρήση χηµικών 
φυτοφαρµάκων ως µέτρου έσχατης ανάγκης.

Απαγόρευση της χρήσης όλων των 
φυτοφαρµάκων σε ευαίσθητες περιοχές: 
Απαγορεύεται η χρήση όλων των 
φυτοφαρµάκων σε ευαίσθητες περιοχές 
(και σε απόσταση 3 µέτρων απ’ αυτές), 
συµπεριλαµβανοµένων των περιοχών που 
χρησιµοποιούνται από το ευρύ κοινό, όπως 
δηµόσια πάρκα ή κήποι, παιδικές χαρές, χώροι 
αναψυχής ή άθλησης, δηµόσια µονοπάτια, 

καθώς και σε οικολογικά ευαίσθητες περιοχές.
Έκτακτη στήριξη της ΕΕ: Οι γεωργοί θα 

λάµβαναν στήριξη από την ΚΑΠ κατά τη 
µετάβαση αυτή: Για 5 χρόνια, τα κράτη-µέλη 
µπορούν να χρησιµοποιήσουν την ΚΑΠ για να 
καλύψουν το κόστος των νέων απαιτήσεων 
για τους γεωργούς. 

Οι στόχοι των κρατών-µελών
Τα κράτη µέλη θα έπρεπε να καθορίσουν τους 
δικούς τους στόχους µείωσης εντός σαφώς 
καθορισµένων παραµέτρων, καθώς και τις 
δικές τους στρατηγικές, υποστηρίζοντάς τες µε 
µία σειρά δράσεων όπως:

Ανάπτυξη και ευρύτερη χρήση 
εναλλακτικών τεχνικών καταπολέµησης 
επιβλαβών οργανισµών σύµφωνα µε 
την ολοκληρωµένη φυτοπροστασία, 
συµπεριλαµβανοµένων ιδίως βιολογικών 
φυτοπροστατευτικών όπως οι µικροοργανισµοί.

Στήριξη από την ΚΑΠ για επενδύσεις, 
παροχή συµβουλών, καθώς και στήριξη µέσω 
στρεµµατικών ενισχύσεων.

Αύξηση της βιολογικής γεωργίας.
Γεωργία ακριβείας και χρήση νέων 

τεχνολογιών.

ΑΥΣΤΗΡΑ ∆ΕΣΜΕΥΤΙΚΟΙ ΣΤΟΧΟΙ  
ΣΕ ΕΠΙΠΕ∆Ο ΕΥΡΩΠΑΪΚΗΣ ΕΝΩΣΗΣ  

▲

Το θέµα παραµένει αλλά χρειάζεται 
διαφορετική προσέγγιση

ΤΗΝ ΑΠΟΣΥΡΣΗ της µείωσης της χρήσης 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων στην ΕΕ 
-γνωστή ως κανονισµός SUR- ανακοίνωσε 
η επικεφαλής της Κοµισιόν, Ursula von der 
Leyen, αναγνωρίζοντας ότι προκαλεί πόλωση 
σε αγρότες και αγορά. Το SUR χαρακτηρίστηκε 
από την Ursula von der Leyen, «διχαστικό από 
τη σύλληψή του» του και έγινε αντικείµενο 
σκληρού lobbying από τον αγροτικό τοµέα. 
Για την ιστορία, τον Νοέµβριο του 2023 
απορρίφθηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
µε 299 ψήφους υπέρ, 207 κατά και 121 αποχές, 
και µέχρι τη στιγµή της απόσυρσής του βρέθηκε 
κολληµένο στις πολιτικές διαπραγµατεύσεις 
µεταξύ των κρατών-µελών. «Η Επιτροπή 
πρότεινε το SUR, που είναι ένας στόχος 
για τη µείωση των κινδύνων των χηµικών 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων. Αλλά η 
πρόταση SUR έχει γίνει σύµβολο πόλωσης. 
Έχει απορριφθεί από το Ευρωκοινοβούλιο. ∆εν 
υπάρχει πλέον πρόοδος ούτε στο Συµβούλιο. 
Άρα κάτι πρέπει να κάνουµε. Γι’ αυτό θα 
προτείνω στο Σώµα να αποσύρει αυτή την 
πρόταση. Αλλά φυσικά, το θέµα παραµένει. Και 
για να προχωρήσουµε, χρειάζεται περισσότερος 
διάλογος και διαφορετική προσέγγιση. Και σε 
αυτή τη βάση, η Επιτροπή θα µπορούσε να 
υποβάλει µια νέα πρόταση µε πολύ πιο ώριµο 
περιεχόµενο και µε τα ενδιαφερόµενα µέρη από 
κοινού» ανέφερε στην οµιλία της.  

Οι αλλαγές που φέρνουν οι νέοι κανόνες θα είναι σταδιακές, µε αποτέλεσµα να 
ελαχιστοποιηθεί ο αντίκτυπος στην επισιτιστική ασφάλεια. Επιπλέον, για 5 χρόνια, 
τα κράτη µέλη µπορούν να κάνουν χρήση κανόνων της Κοινής Γεωργικής Πολιτικής για 
να καλύπτουν ως ένα βαθµό το κόστος των πρόσθετων απαιτήσεων για τους αγρότες. 
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ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΟΝΤΟΝΗ

ΥΨΗΛΟ ΤΟ ΕΝ∆ΙΑΦΕΡΟΝ ΓΙΑ ΤΗ ∆ΡΑΣΗ 6 
ΝΕΑ ΦΙΛΤΡΑ ΕΝΤΑΞΗΣ ΣΤΑ ECO�SCHEMES 2024
> Άγγιξε τα 200 εκατ. ευρώ η αιτούµενη δαπάνη για τις εναλλακτικές µεθόδους φυτοπροστασίας

M έσα στον Ιούνιο αναµένεται να ανοίξει 
το σύστηµα δηλώσεων των eco-schemes 
µέσω ΟΣ∆Ε, µε τη ∆ράση 6 που περιλαµβάνει 
τις εναλλακτικές µεθόδους φυτοπροστασίας 
να αναµένεται για µία ακόµη χρονιά να 
απασχολήσει έντονα τους παραγωγούς. 
Υπολογίζεται πως το 2023, τα αιτούµενα 
κονδύλια ξεπέρασαν τα 200 εκατ. ευρώ, 
ωστόσο οι συµµετέχοντες πληρώθηκαν 
τελικώς 124 εκατ. ευρώ, που έφερε περικοπή 
της ενίσχυσης κατά µέσο όρο στο 43%. Και 
από αυτά που πληρώθηκαν, τελικώς 10-20% 
κατέληξε στους συµβούλους που έκαναν τις 
δηλώσεις και όχι στους παραγωγούς. 
Φέτος, λοιπόν, στόχος είναι να υπάρξουν 
περισσότεροι έλεγχοι και διάφορα φίλτρα 

ένταξης, ώστε να µειωθεί ο αιτούµενος 
προϋπολογισµός σε όλα τα eco-schemes. Το 
ζήτηµα βέβαια είναι όταν έρθει η ώρα των 
πληρωµών, να διατηρηθεί η στρεµµατική 
στήριξη ειδικά για τη ∆ράση 6 και να µην 
επαναληφθεί αδιακρίτως το «τσεκούρι»  (βλ. 
πίνακα σελ. 12), καθώς οι συµµετοχές σε 
αυτήν τη δράση αποτυπώνονται σε τιµολόγια 

και πραγµατικά έξοδα για τους παραγωγούς. 
Σηµειώνεται πως πέρα από το Κοµφούζιο 
(∆ιατήρηση), περιλαµβάνονται επίσης στη 
∆ράση 6, ενέργειες για την εξαπόλυση 
ωφέλιµων εντόµων, τη χρήση φύλλων 
εδαφοκάλυψης για τα ζιζάνια, τη γεωργία 
ακριβείας στους ψεκασµούς, την κατάλληλη 
διαχείριση των κενών συσκευασιών κ.ά. 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΜΕΝΟΣ
 ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ 2023 (ευρώ)

ΠΡΟΒΛΕΠΟΜΕΝΟΣ ΕΤΗΣΙΟΣ
ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ (ευρώ)

∆ΙΑΦΟΡΑ
 ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΩΝ (ευρώ)

124.000.000 49.155.116 74.844.884

ECO�SCHEMES 2023 ΣΥΓΚΡΙΣΗ ΠΛΗΡΩΜΗΣ ΚΑΙ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟΥ ΣΧΕ∆ΙΟΥ ΚΑΠ
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ΤΟ ΠΟΛΥ ∆ΥΟ  
ΕΠΙΛΟΓΕΣ ΑΝΑ 
ΑΓΡΟΤΕΜΑΧΙΟ

∆ΡΑΣΗ ΥΠΟ∆ΡΑΣΕΙΣ ΠΟΣΟ ΠΟΥ  
ΠΛΗΡΩΘΗΚΕ 

(ευρώ/στρέµµα/ζώο)

ΠΟΣΟ ΠΟΥ 
ΠΡΟΒΛΕΠΟΤΑΝ 
(ευρώ/στρέµµα/ζώο)

ΠΟΣΟΣΤΙΑΙΑ
ΜΕΙΩΣΗ

31.6

∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΕΙΣΡΟΩΝ

31.6-Α
Χρήση της ψηφιακής 
εφαρµογής και 
σύνταξη ΣΠ∆

1,7 3 -43,33%

31.6-Β

Κοµφούζιο
● Ροδακινιά, Νεκταρινιά, 
Βερικοκιά 35,3 40,2 -12,19%

● Μηλιά, Αχλαδιά, Κυδωνιά 68,5 94,8 -27,64%
● ∆αµασκηνιά 49 58,5 -16,24%
● Οινοποιήσιµο αµπέλι 24,5 36,6 -33,06%
● Επιτραπέζιο αµπέλι/Σταφίδα 44,2 63,3 -30,17%

31.6-Γ

Ωφέλιµοι  
µακρο-οργανισµοί
● Ροδακινιά, Νεκταρινιά, 
Κερασιά, Μηλιά 18,2 35,8 -49,16%

● Αχλαδιά 21,6 30 -28,00%

31.6-∆ Εντοµοπαθογόνα 15,7 20 -21,50%

31.6-Ε Μηχανική 
ζιζανιοκτονία 8,4 18,3 -54,10%

31.6-ΣΤ Πολλαπλά καλοκαιρινά 
κλαδέµατα 7,8 17,5 -55,43%

31.6-Ζ Ακροφύσια µειωµένης 
διασποράς 1,8 3 -40,00%

31.6-Η

∆ιαχείριση 
υπολειµµάτων 
ψεκαστικών υγρών

●  Αροτραίες 0,7 1 -30,00%

● Κηπευτικά, Μόνιµες 2 3 -33,33%

31.6-Θ Γεωργία ακριβείας 
στους ψεκασµούς 3,8 7 -45,71%

31.6-Ι

Λιπάσµατα βραδείας 
αποδέσµευσης

● Αροτραίες 2,8 4,5 -37,78%

● Κηπευτικά, Μόνιµες 3,8 6 -36,67%

31.6-ΙA

Λιπάσµατα µε 
παρεµποδιστές

● Αροτραίες 2,8 4,5 -37,78%

● Κηπευτικά, Μόνιµες 3,8 6 -36,67%

31.6-ΙB

Βιοδιεγέρτες

● Αροτραίες 2 3 -33,33%

● Κηπευτικά, Μόνιµες 3,8 6 -36,67%

31.6-ΙΓ

Εφαρµογή εθελοντικών οδηγιών ολοκληρωµένης φυτοπροστασίας

● Ελαιώνες   26 35 -25,71%

● Εσπεριδοειδή 9,8 17,5 -44,00%
Σ

Ο παραγωγός που θα επιλέξει φέτος να 
ενταχθεί στη ∆ράση 6 των eco-schemes 
µπορεί να επιλέξει να συµµετάσχει το πολύ σε 
δύο υποδράσεις, συν τη χρήση της ψηφιακής 
εφαρµογής (31.6-Α). ∆ηλαδή, µπορεί να 
ενταχθεί στο «Κοµφούζιο» και παράλληλα 
στη δράση «Εξαπόλυση ωφέλιµων µακρο-
οργανισµών». Γενικότερα όλες οι υποδράσεις 
της ∆ράσης 6 (βλ. πίνακα) µπορούν να 
συνδυαστούν µεταξύ τους, εκτός από 
ορισµένους περιορισµούς στην Υποδράση 
«ΙΓ» για τις δακοπαγίδες και την εναλλακτική 
φυτοπροστασία στα εσπεριδοειδή. Αν 
επιλέξει να συµµετάσχει σε αυτήν τη δράση 
ο παραγωγός, θα µπορεί να ενταχθεί στις 
υποδράσεις «ΣΤ έως ΙΒ». ∆ηλαδή αποκλείεται 
από τη συµµετοχή στις δράσεις «Β» έως «Ε». 
Όσο πάντως η αιτούµενη δαπάνη ξεπερνά τον 
διαθέσιµο προϋπολογισµό στα eco-schemes 
(426 εκατ. ευρώ), τόσο θα µειώνεται το ύψος 
της στρεµµατικής ενίσχυσης. Αυτό αναµένεται 
να γίνει και φέτος. Ωστόσο το ζήτηµα είναι να µην 
πραγµατοποιηθεί περικοπή στις δράσεις µε τιµολόγια 
και πραγµατικά έξοδα όπως είναι στην πλειοψηφία 
τους οι φροντίδες της ∆ράσης 6. Για τις φετινές 
αιτήσεις, αναµένεται νέα εγκύκλιος του ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Υψηλότερο πριµ στο ΠΑΑ για Κοµφούζιο
Έως τον Ιούνιο αναµένεται να ανοίξει 
πρόγραµµα ενίσχυσης Κοµφούζιο ύψους 60 
εκατ. ευρώ στο οποίο θα µπορούν να ενταχθούν 
αγροτεµάχια που δεν είχαν συµµετέχει σε 
αντίστοιχη µέτρο επιδότησης στο περασµένο 
ΠΑΑ ή στο Κοµφούζιο των eco-schemes του 
2023. Στην προκήρυξη η ενίσχυση έχει ως εξής:

Εσπεριδοειδή: 57,9 ευρώ (2 πρώτα έτη) και 
62,7 ευρώ (3 επόµενα έτη δεσµεύσεων). 

Πυρηνόκαρπα: 41,4 ευρώ (2 πρώτα έτη) και 
48,2 ευρώ (3 επόµενα έτη).

Μηλοειδή και Καρυδιά: 98,9 ευρώ (3 πρώτα 
έτη) και 113,7 ευρώ (2 επόµενα έτη).

Επιτραπέζιο αµπέλι, σταφίδα: 66,8 ευρώ (3 
πρώτα έτη) και 76 ευρώ (2 επόµενα έτη).

Οινοποιήσιµο αµπέλι: 61,4 ευρώ (3 πρώτα 
έτη) και 43,9 ευρώ (2 επόµενα έτη).

▲ ECO�SCHEMES 2023 ΣΥΓΚΡΙΣΗ ΣΤΡΕΜΜΑΤΙΚΩΝ ΠΡΙΜ
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ΑΡΑΒΟΣΙΤΟΣ

> Μπορεί χρόνο µε το χρόνο να γίνονται ευκολότερες  οι αποδόσεις 
1.500 κιλών και άνω στο καλαµπόκι, όµως αρκεί µια αναποδιά σε 
επίπεδο φυτοπροστασίας για να εκτροχιάσει το καλλιεργητικό εγχείρηµα

∆ΙΑΣΩΖΕΙ ΠΟΛΛΑ ΚΙΛΑ ΣΠΥΡΙ
Η ΠΡΟΛΗΨΗ ΣΤΟ ΚΑΛΑΜΠΟΚΙ

Σε θέµατα µυκήτων τα προβλήµατα στο 
καλαµπόκι να είναι περιορισµένα, όµως 
ο βιολογικός κύκλος της καλλιέργειας, 
ανεξαρτήτως υβριδίου, τη φέρνει αντιµέτωπη 
µε πολλές γενεές εντόµων µέσα στο καλοκαίρι.
Για παράδειγµα, λίγες εβδοµάδες µετά τη 
σπορά το υπέργειο τµήµα του καλαµποκιού 
έρχεται σε επαφή µε την πρώτη γενιά της 
πυραλίδας (Ostrinia nubilalis). Έχει διαπιστωθεί 
ότι υπάρχουν διαφορές ως προς την αντοχή 
των διαφόρων υβριδίων στην πυραλίδα. 
Τα ανθεκτικά υβρίδια χαρακτηρίζονται, από 
ισχυρότερο στέλεχος και τραχύτερα φύλλα. 
Η χρήση ανθεκτικών υβριδίων συνιστάται 
σε περιοχές όπου ενδηµεί το έντοµο αυτό. 
Όταν συµφέρει οικονοµικά, η χηµική 
καταπολέµηση είναι αποτελεσµατική µε την 
προϋπόθεση ότι θα γίνει έγκαιρα. Ο πρώτος 
ψεκασµός πρέπει να πραγµατοποιείται όταν 
σε έναν σηµαντικό αριθµό φυτών (το 75% του 
συνόλου) υπάρχουν σηµεία προσβολής των 
νεαρών φύλλων του στροβίλου, ενώ µπορεί 
να ακολουθεί ένας δεύτερος µετά 7-10 ηµέρες. 
Η ηµεροµηνία εκκόλαψης των ωών της 
δεύτερης γενεάς χρησιµοποιείται ως δείκτης 
για τον χρόνο έναρξης των ψεκασµών. 

O µόνιµος εχθρός 
των εαρινών σπορών
Στα στάδια που γεµίζει ο σπάδικας, κάνει την 
εµφάνισή του και ο µόνιµος εχθρός των εαρινών 
σπορών. Ο λόγος για το πράσινο σκουλήκι 
(Helicoverpa armigera). 
Ένας αποτελεσµατικός τρόπος αντιµετώπισης 
των προσβολών είναι η χρήση υβριδίων που 
χαρακτηρίζονται από βράκτεια συµπαγώς 
διατεταγµένα γύρω από τον σπάδικα που να 
ξεπερνούν τουλάχιστο κατά 5 cm την κορυφή 
του σπάδικα. Η χηµική καταπολέµηση θεωρείται 
ότι µπορεί να εφαρµόζεται όπου συµφέρει 
οικονοµικά (π.χ. σε σποροπαραγωγικές 
καλλιέργειες, σε καλλιέργειες µε υψηλή 
αποδοτικότητα και σε έντονες προσβολές). Μπορεί 
να χρησιµοποιείται µία ποικιλία εντοµοκτόνων 
σε περισσότερες από µία εφαρµογές ανάλογα µε 
την ένταση των προσβολών. Πάντως η πρώτη 
εφαρµογή πρέπει να τοποθετείται περίπου δύο 
ηµέρες µετά την αρχή του µεταξώµατος.

ΠΥΡΑΛΙ∆Α ΚΑΙ ΠΡΑΣΙΝΟ ΣΚΟΥΛΗΚΙ ΣΤΗΝ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ ΑΡΑΒΟΣΙΤΟΥ

ΠΡΩΤΟΣ
ΨΕΚΑΣΜΟΣ ΕΠΑΝΑΛΗΨΗ

ΑΡΙΘΜΟΣ
ΓΕΝΕΩΝ

Συνήθως τέλη 
ΜΑΪΟΥ

7-10
µέρες µετά 2

2 µέρες µετά
την αρχή του 
µεταξώµατος

3-4
αν κριθεί 
αναγκαίο

ΠΥΡΑΛΙ∆Α

ΠΡΑΣΙΝΟ
ΣΚΟΥΛΗΚΙ

TOY ΓΙΑΝΝΗ ΡΟΥΠΑ
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ΠΑΤΑΤΑ

> Κλειδί για την αντιµετώπιση η έγκαιρη διάγνωση της προσβολής 

ΟΛΟ ΚΑΙ ΠΙΟ 
ΕΠΙΚΙΝ∆ΥΝΟΣ 
Ο ΠΕΡΟNOΣΠΟΡΟΣ

ΤOY ΓΙΑΝΝΗ ΡΟΥΠΑ

Σ ε καιρούς όπου ο αµερικανικός όρος 
sogfl ation γίνεται ολοένα και πιο επίκαιρος, οι 
προσβολές από µύκητες αποτελούν τη Νο1 
απειλή για την καλλιέργεια πατάτας. Πολλές 
εβδοµάδες ξηρασίας, διαδέχονται λίγες µέρες 
έντονων βροχοπτώσεων που πολλές φορές 
πνίγουν τις καλλιέργειες µε εκατοντάδες 
χιλιοστά βροχής. Ο «πληθωρισµός της 
υγρασίας», οδηγεί πανευρωπαϊκά φέτος σε 
µικρότερη σοδειά στην Ευρώπη και καραδοκεί 
ως κίνδυνος για όλες τις φυτεύσεις της χώρας, 
από το νοτιότερο άκρο της Κρήτης έως τα 
χωράφια του Νευροκοπίου. Περονόσπορος 
και αλτενάρια είναι ούτως ή άλλως πάντα 
επικίνδυνα για τις φυτείες και δηµιουργούν 
προβλήµατα κάθε χρόνο στην Ελλάδα.
Ο περονόσπορος (Phytophthora infestans) είναι 
ένας επιθετικός µικροοργανισµός και µπορεί 
να προκαλέσει σοβαρή µείωση µέχρι και ολική 
απώλεια της παραγωγής και υποβάθµιση της 
ποιότητας και της µετασυλλεκτικής ζωής των 
κονδύλων. Προσβάλλει όλα τα σολανώδη, 
όπως πατάτα, τοµάτα, µελιτζάνα και πιπεριά. Η 
ασθένεια εµφανίζεται στο χωράφι σε κηλίδες 
αλλά γρήγορα µπορεί να εξαπλωθεί σε όλη την 
καλλιέργεια. Η ανάπτυξη και η διασπορά του 
ωοµύκητα ευνοούνται από υψηλή υγρασία και 
ήπιες θερµοκρασίες από 15 έως 25oC.

Εκτεταµένες νεκρωτικές κηλίδες
Το παθογόνο προσβάλλει τα φύλλα, τα στελέχη 
και τους κονδύλους της πατάτας, προκαλώντας 
εκτεταµένες νεκρωτικές κηλίδες. Εν συνέχεια, 
τα φυτά παρουσιάζουν γενική νέκρωση του 
φυλλώµατος και των στελεχών. Σε σοβαρές 
προσβολές παρατηρούνται ξηρές σήψεις στους 
κονδύλους. Οι κόνδυλοι µπορούν να µολυνθούν 
από τα ωοσπόρια του µύκητα που µεταφέρονται 
από το υπέργειο τµήµα της πατάτας είτε µε το 
ανεµόβροχο, είτε µε µολυσµένα εργαλεία κατά 
τη διάρκεια της συγκοµιδής.

Πρώτη µέριµνα η πρόληψη
Τρία είναι τα µέτρα που λαµβάνονται, τα οποία 
στοχεύουν πρωτίστως στην πρόληψη.
■Χρησιµοποίηση υγιούς και πιστοποιηµένου 
πατατόσπορου
■Αποµάκρυνση των ζιζανίων, ειδικότερα 
αυτών που ανήκουν στην οικογένεια των 
σολανωδών
■Προληπτικοί ψεκασµοί οι οποίοι θα πρέπει να 
στοχεύουν στην πρώτη ανάπτυξη των φυτών 
και έπειτα στην κύρια ανάπτυξη. 
Η υψηλή αποτελεσµατικότητα εξαρτάται από τα 
σκευάσµατα που θα χρησιµοποιηθούν (τρόπος 
δράσης), τις κλιµατικές συνθήκες και το στάδιο 
ανάπτυξης της καλλιέργειας.

   ΝΟ1 ΑΠΕΙΛΗ

Ι∆ΑΝΙΚΕΣ 
ΘΕΡΜΟΚΡΑΣΙΕΣ 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
�ΣΕ ΒΑΘΜΟΥΣ ΚΕΛΣΙΟΥ

ΜΕΤΡΑ ΠΡΟΛΗΨΗΣ 
ΠΕΡΟΝΟΣΠΟΡΟΥ

20�23ΠΕΡΟΝΟΣΠΟΡΟΣ

Χρήση
πιστοποιηµένου
πατατόσπορου

Ολοκληρωµένο
πλάνο
ζιζανιοκτονίας

Προληπτικοί
ψεκασµοί 
νωρίς στην ανάπτυξη
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NTOMATA

18 ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
& ΘΡΕΨΗ 

> Πέντε µέτρα πρόληψης για την αποτελεσµατική διαχείριση του επικίνδυνου εντόµου στις φυτείες

ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΡΟΥΠΑ

ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ
ΑΠΑΙΤΕΙ Η TUTA ABSOLUTA ΣΤΗΝ ΝΤΟΜΑΤΑ  

Mε το σχεδιασµό των φυτεύσεων 
υπαίθριας ντοµάτας να ολοκληρώνεται, η 
προσοχή των παραγωγών στρέφεται στις 
δυσκολίες διαχείρισης που παρουσιάζει η 
υπαίθρια καλλιέργεια και δη στον περιορισµό 
των επιπτώσεων της Tuta Absoluta.
Τα τελευταία χρόνια στην Πελοπόννησο 
έχουν µειωθεί δραστικά τα στρέµµατα 
υπαίθριας ντοµάτας κυρίως επειδή τα 
λεπιδόπτερα είχαν αναπτύξει ιδιαίτερα 
υψηλούς πληθυσµούς οι οποίοι ήταν σχεδόν 
αδύνατο να περιοριστούν.
Ο φυλλορύκτης προσβάλλει πέρα από 
την ντοµάτα και τα περισσότερα φυτά της 
οικογένειας Solanaceae όπως µελιτζάνες 
και πιπεριές. Οι προνύµφες του εντόµου 
προσβάλλουν κυρίως τα φύλλα και τους 
καρπούς της ντοµάτας. Οι γενεές ανά έτος 
του εντόµου µπορούν να φτάσουν ακόµα 
και τις 12, καθώς ο βιολογικός κύκλος 
επηρεάζεται από τη θερµοκρασία. Σε ήπιες 
θερµοκρασίες παρατηρείται συνεχής 
ανάπτυξη του εντόµου, µε τις προνύµφες να 
προσβάλλουν τα φυτά σε όλη τη διάρκεια της 
καλλιεργητικής περιόδου.

Για την ολοκληρωµένη αντιµετώπιση 
της Tuta absoluta προτείνονται
Προληπτικά µέτρα:

Παρεµπόδιση εισόδου ακµαίων στις 
θερµοκηπιακες εγκαταστάσεις/αποφυγή 
εγκατάστασης υπαίθριας δίπλα σε θερµοκήπια.

Χρήση παγίδων φεροµόνης για 
παρακολούθηση πληθυσµών.

Καταστροφή των υπολειµµάτων της 
προηγούµενης καλλιέργειας, για την 
καταπολέµηση της διαχειµάζουσας µορφής 
του εντόµου.

Εξασφάλιση υγιούς πολλαπλασιαστικού 
υλικού.

Ψεκασµό µε βάκιλλο Θουριγγίας σε 
βιολογική καλλιέργεια.
Βιολογική Αντιµετώπιση
Η Tuta absoluta έχει πολλούς φυσικούς 
εχθρούς, όπως είναι τα αρπακτικά και 

τα παρασιτοειδή.  Συνεπώς, η χηµική 
αντιµετώπισή της θα πρέπει να γίνεται µε 
τρόπο που να µην επηρεάζει τον πληθυσµό 
των φυσικών εχθρών. Επιπλέον, µπορεί να 
γίνει παρεµπόδιση της σύζευξης, µε τη χρήση 
συνθετικών φεροµόνων. 
Σύµφωνα µε αυτήν τη µέθοδο, παρεµποδίζεται 
ο εντοπισµός των θηλυκών ακµαίων από τα 
αρσενικά οπότε µε αυτό τον τρόπο αποτρέπεται 
και η σύζευξή τους.

Χηµική αντιµετώπιση
Η χηµική αντιµετώπιση θα πρέπει να είναι 
εκλεκτική για την Tuta absoluta και να µην 
επηρεάζει τους φυσικούς εχθρούς. Συνιστάται, 
η αποφυγή του ψεκασµού πάνω από δύο 
φορές µε την ίδια δραστική ουσία, για την 
αποφυγή της ανάπτυξης της ανθεκτικότητας. Η 
Tuta absoluta έχει πολλές γενεές ανά έτος, µε 
αποτέλεσµα να κληρονοµούνται πιο εύκολα σε 
κάθε γενεά γονίδια ανθεκτικότητας. 

ΠΡΟΛΗΠΤΙΚΑ 
ΜΕΤΡΑ 
ΕΝΑΝΤΙΑ
ΣΤΗΝ 
TUTA ABSOLUTA

Εγκατάσταση 
σε χωράφι µακριά 
από άλλα σολανώδη/
θερµοκήπια

 Χρήση παγίδων
φεροµόνης για

παρακολούθηση
πληθυσµών

 Χρήση 
υγιούς 

πολλαπλασιαστικού
υλικού

Καταστροφή
υπολειµµάτων 
προηγούµενης 
σοδειάς

Ψεκασµό
µε βάκιλλο Θουριγγίας 
σε βιολογική καλλιέργεια
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ΑΜΠΕΛΙ

>  Από το στάδιο του µούρου οι πρώτοι προληπτικοί ψεκασµοί στους αµπελώνες

ΠΡΙΝ ΝΑ ΕΙΝΑΙ ΑΡΓΑ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ
ΠΕΡΟΝΟΣΠΟΡΟΥ ΚΑΙ ΩΙ∆ΙΟΥ

Την παρουσία συµπτωµάτων περονόσπορου 
και τις δευτερογενείς µολύνσεις σε φύλλα και 
ανθοταξίες από το ωίδιο, λόγω της καιρικής 
αστάθειας, έχουν να αντιµετωπίσουν αυτό το 
διάστηµα οι αµπελουργοί. Λαµβάνοντας υπόψη 
ότι η άµπελος αναπτύσσεται ταχύτατα αυτήν 
την περίοδο και ότι όλα τα πράσινα τµήµατα 
είναι ιδιαίτερα ευπαθή οι προσβολές σε αυτό το 
στάδιο µπορεί να αποβούν καταστρεπτικές για 
την παραγωγή. Όπως αναφέρουν οι γεωπόνοι 
του Περιφερειακού Κέντρου Προστασίας Φυτών 
Ιωαννίνων, ήδη αρκετές περιοχές της Λευκάδας 
και της Πρέβεζας βρίσκονται πολύ κοντά στο 
στάδιο της άνθησης. Ως εκ τούτου, συνιστάται, 

σε όσες περιοχές η βλάστηση έχει φτάσει στο 
στάδιο µούρου, η εφαρµογή ενός προληπτικού 
ψεκασµού µε κατάλληλο και εγκεκριµένο 
µυκητοκτόνο κυρίως εκεί που η ασθένεια 
εµφανίζεται συχνά, στις ευπαθείς ποικιλίες και 
ιδιαίτερα όταν οι καιρικές συνθήκες ευνοούν 
τις µολύνσεις. Λόγω της γρήγορης αύξησης της 
βλάστησης να προτιµούνται φάρµακα διεισδυτικά 
ή διασυστηµατικά. Καλλιεργητικά µέτρα που 
βελτιώνουν την κυκλοφορία του αέρα µέσα 
στον αµπελώνα και συντελούν στο ταχύτερο 
στέγνωµα των φυτών από τη βροχή ή τη δροσιά 
συµβάλλουν καθοριστικά στον περιορισµό της 
σοβαρότητας της ασθένειας.

THΣ ΒΑΣΙΛΙΚΗΣ ΜΑΝΤΑ

ΠΡΩΤΟ ΕΚΠΤΥΓΜΕΝΟ ΦΥΛΛΟ

ΠΡΩΤΑ ΦΥΛΛΑ

ΕΜΦΑΝΙΣΗ ΑΝΘΟΤΑΞΙΩΝ

ΑΝΘΟΤΑΞΙΕΣ ΞΕΧΩΡΙΣΤΕΣ

ΕΝΑΡΞΗ ΑΝΘΗΣΗΣ 

ΑΝΘΗΣΗ

∆ΕΣΙΜΟ ΡΑΓΩΝ 

∆

Ε

Ζ

Η

Θ

Ι

Κ

ΠΡΩΙΜΕΣ
ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ

Η Θ Ι

ΟΨΙΜΕΣ
ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ

Ε Ζ

ΒΛΑΣΤΙΚΑ ΣΤΑ∆ΙΑ ΑΜΠΕΛΙΟΥ 

▲

Τρεις υποχρεωτικοί 
ψεκασµοί για το ωίδιο 

Κατά την περίοδο της άνθησης το αµπέλι 
παρουσιάζει την µεγαλύτερη ευαισθησία στις 
προσβολές του ωιδίου. Οι αµπελουργοί θα 
πρέπει να επισκοπούν τον αµπελώνα τακτικά 
κάθε εβδοµάδα και σε περίπτωση προσβολής 
να συλλέγουν και να καταστρέφουν τους 
προσβεβληµένους βλαστούς. Οι ψεκασµοί 
είναι απαραίτητο να διενεργούνται µε 
διεισδυτικά ή διασυστηµατικά σκευάσµατα 
εναντίον του ωιδίου όταν οι ανθοταξίες είναι 
πλήρως ανεπτυγµένες µε χωριστά άνθη, µε 
επανάληψή του στο 80% της άνθησης και 
στο στάδιο των ραγών µε µέγεθος 2 mm, 
όταν τα τσαµπιά τους αρχίζουν να γέρνουν. 
Σε περίπτωση που χρησιµοποιηθούν 
σκευάσµατα επαφής όπως το θείο θα πρέπει 
αντί των τριών υποχρεωτικών ψεκασµών να 
γίνουν έξι εφαρµογές, οι τρεις στα στάδια που 
περιγράφονται και οι άλλες τρεις ενδιάµεσα. 
Η καταπολέµηση του ωιδίου µπορεί να 
συνδυαστεί µε αυτή του περονοσπόρου.

20-21_ampeli.indd   20 14/05/2024   21:04



20-21_ampeli.indd   21 14/05/2024   21:04



ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

ΜΕΓΑΛΕΣ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΕΣ

22
Μ Α Ι Ο Σ  2 0 2 4

ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
& ΘΡΕΨΗ 

Η ΠΡΑΣΙΝΗ ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΤΗΣ ΕΕ  
ΕΧΕΙ ΓΕΩΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟ ΧΑΡΑΚΤΗΡΑ
> Το ισοζύγιο της θρέψης πρέπει συµπεριλάβει τα οργανικά λιπάσµατα, καθώς η Ευρώπη έχει κυρίαρχο 
στόχο την αυτάρκεια σε στρατηγικές πρώτες ύλες, λέει ο καθηγητής Εδαφολογίας ΓΠΑ, ∆ιονύσης Γασπαράτος   

> Η Ελλάδα είναι «hot spot» της κλιµατικής κρίσης και πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα κατά της 
ερηµοποίησης και υπέρ της υγείας των εδαφών, η οποία µάλιστα θα στηριχθεί και µε Κοινοτικό Πλαίσιο

ΚΑΘΗΓΗΤΗΣ 
Ε∆ΑΦΟΛΟΓΙΑΣ 
ΣΤΟ ΓΕΩΠΟΝΙΚΟ 
ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ 
ΑΘΗΝΩΝ

∆ΙΟΝΥΣΗΣ ΓΑΣΠΑΡΑΤΟΣ

▲

22-25_sunenteuksi_GASPARATOS.indd   22 14/05/2024   21:12



Μ Α Ι Ο Σ  2 0 2 4

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

23

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΟΝ ΓΙΩΡΓΟ ΚΟΝΤΟΝΗ

Ως ένα ζήτηµα γεωστρατηγικής και κυρίαρχης 
σηµασίας ώστε να υπηρετήσει η ΕΕ το στόχο 
να αποκτήσει αυτάρκεια σε κρίσιµους πόρους 
όπως είναι οι πρώτες ύλες για τη θρέψη των 
καλλιεργειών, χαρακτηρίζει την «Πράσινη 
Συµφωνία» ο καθηγητής Εδαφολογίας στο 
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθηνών, ∆ιονύσιος 
Γασπαράτος. ∆ίνοντας ως παράδειγµα τις τιµές 
του φωσφόρου όταν η Κίνα αποφάσισε να βάλει 
δασµούς το 2008 ή γενικότερα την άνοδο στις τιµές 
των λιπασµάτων λόγω του ρωσο-ουκρανικού 
πολέµου, ο κ. Γασπαράτος υποστηρίζει πως θα 
πρέπει λοιπόν να αλλάξει το ισοζύγιο της θρέψης 
µε ένα µείγµα χηµικών και οργανικών λιπασµάτων, 
καθώς το σύστηµα που επικρατεί τώρα είναι 
ένα σύστηµα «ευάλωτο» όπως το χαρακτηρίζει. 
Παράλληλα, ο ίδιος χαρακτηρίζει ως «hot spot» της 
κλιµατικής κρίσης την Ελλάδα, ενώ µιλώντας για τη 
σηµασία της υγείας των εδαφών, τόνισε πως δεν 
αφορά µόνο την αποδοτικότητα αλλά αποτελεί ένα 
πολυπαραγωγικό ζήτηµα ώστε το έδαφος να µπορεί να 
ασκήσει τις «οικοσυστηµικές του υπηρεσίες». Επιπλέον, 
ο κ. Γασπαράτος αναφέρθηκε στο κοινοτικό πλαίσιο 
που επεξεργάζεται η ΕΕ και το οποίο θα αντιµετωπίζει 
το έδαφος ως έναν πόρο µη ανανεώσιµο.

∆ώστε µας να καταλάβουµε καταρχήν, τι 
ακριβώς είναι οι βιοδιεγέρτες;
Οι βιοδιεγέρτες ανήκουν σε µια νέα κατηγορία 
ειδικών προϊόντων θρέψης. Και γι’ αυτό 
λοιπόν η κατηγορία αυτή έχει συµπεριληφθεί 
στον Κανονισµό 2019/1009 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου για για τα λιπάσµατα. Παρ’ όλα 
αυτά, η ιδιαιτερότητα των βιοδιεγερτών είναι 
ότι δεν αποτελούν λιπάσµατα. Είναι ουσιαστικά 
ενώσεις, ουσίες ή ακόµα και µικροοργανισµοί οι 
οποίοι µπορούν να µεταβάλλουν τη φυσιολογία του 
φυτού µε έναν τρόπο ώστε να είναι πιο αποδοτική 
η χρήση των θρεπτικών στοιχείων. Άρα µπορούµε 
να πούµε ότι ο ρόλος τους είναι συµπληρωµατικός 
και ταυτόχρονα το πιο σηµαντικό χαρακτηριστικό 
το οποίο έχει αποδειχθεί ερευνητικά τα τελευταία 
χρόνια είναι ότι µπορεί να βοηθήσει τα φυτά σε 
συνθήκες αβιοτικής καταπόνησης. Συνθήκες που 
σχετίζονται άµεσα µε όλο αυτό το καινούργιο πλαίσιο 
κλιµατικής κρίσης µε τα έντονα γεγονότα τα οποία 
ουσιαστικά οδηγούν σε απρόσµενες καταστάσεις..

Οπότε µπορεί να αντικαταστήσει άλλες 
εισροές; Για παράδειγµα µπορεί να 
αντικαταστήσει φυτοπροστασία ή τη λίπανση;
Εγώ πιστεύω ότι πλέον µιλάµε όχι αντικατάσταση 
αλλά ολοκληρωµένη διαχείριση θρεπτικών, γιατί 

πλέον αυτό αντιµετωπίζουµε και σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης,  πρέπει να διαχειριστούµε 
τα θρεπτικά στοιχεία. Άρα λοιπόν πλέον ξεφύγουµε 
από το στενό όριο της λίπανσης και να µιλάµε µε 
την ευρεία έννοια  της διαχείρισης θρεπτικών 
στοιχείων. Θα έλεγα λοιπόν ότι οι βιοδιεγέρτες 
είναι ένα σηµαντικό µέσο το οποίο µας βοηθάει 
να κάνουµε πιο αποτελεσµατική τη χρήση των 
θρεπτικών στοιχείων. Άρα λοιπόν επειδή µιλάµε 
για εισροές και εκροές και επειδή ουσιαστικά 
τώρα η λογική είναι να κλείνει ο κύκλος των 
θρεπτικών πρέπει να µειώσουµε σηµαντικά τις 
απώλειες. ∆ηλαδή οι εκροές να είναι µόνο από την 
καλλιέργεια, η ποσότητα δηλαδή που χρειάζεται το 
φυτό για να παράξει τη βιοµάζα του, για να παράξει 
τους καρπούς χωρίς όµως να έχουµε τις απώλειες 
που οδηγούν σε περιβαλλοντικές επιπτώσεις. 
Άρα λοιπόν εκεί οι βιοδιεγέρτες µπορούν να 
παίξουν ένα σηµαντικό ρόλο. Παρόλα αυτά όµως 
η αποτελεσµατικότητά τους εξαρτάται και από 
άλλες παραµέτρους για παράδειγµα τις εδαφικές 
ιδιότητες ή σε ευρύτερη έννοια την υγεία του 
εδάφους. Τα πειράµατα που έχουµε κάνει µέχρι 
στιγµής δείχνουν ότι οι βιοδιεγέρτες δεν µπορούν 
να δράσουν µε τον ίδιο τρόπο σε διαφορετικές 
συνθήκες. Σκεφτείτε ότι έχουµε χρησιµοποιήσει 
τον ίδιο βιοδιεγέρτη, σε εδάφη µε διαφορετικές 
ιδιότητες όπως η κοκκοµετρική σύσταση. Στο ένα 
έδαφος έδειξε πάρα πολύ καλά αποτελέσµατα 
και στο άλλο δεν έδειξε κανένα αποτέλεσµα. Αυτό 
που θα έλεγα είναι ότι οι βιοδεγέρτες θα πρέπει 
να χρησιµοποιούνται µε γνώµονα το εδαφικό 
περιβάλλον αλλά και µε τις κλιµατικές συνθήκες 
που επικρατούν.

Ποια συνθήκη ορίζει τη γονιµότητα των 
εδαφών;
ΝοΝοµίζω πως ήρθε η στιγµή να φύγουµε λίγο 
από το περιορισµένο κοµµάτι της γονιµότητας και 
να πάµε στη µεγαλύτερη και πιο ευρεία κλίµακα 
και να µιλήσουµε για την υγεία του εδάφους.
Όταν µιλάµε για ένα υγιές έδαφος, µιλάµε για ένα 
έδαφος το οποίο µπορεί ουσιαστικά να ασκήσει 
όλες εκείνες τις οικοσυστηµικές υπηρεσίες που 
του δίνουν ένα κεντρικό ρόλο στο περιβάλλον. 
Ποιες είναι αυτές; Για παράδειγµα να δράσει 
σαν ένα φίλτρο όπως και ταµιευτήρας νερού. 
Ουσιαστικά να αποτελέσει ένα φυσικό σύστηµα 
ανακύκλωσης όπως µε την ανοργανοποίηση των 
οργανικών υπολειµµάτων και να απελευθερώσει 
θρεπτικά στοιχεία. ‘Αρα λοιπόν θα λέγαµε ότι 
η ευρύτερη έννοια της υγείας του εδάφους 
καλύπτει πολλά παραπάνω και πολλές παραπάνω 
παραµέτρους σε σχέση µε τη γονιµότητα. Αν λοιπόν 
µου έλεγε κάποιος αν ένα έδαφος είναι γόνιµο θα 
ρώταγα εγώ «είναι υγιές;». 
∆ηλαδή οι φυσικές, χηµικές, βιολογικές παράµετροι 

▲
Πότε ο βιοδιεγέρτης 
πετυχαίνει την αποστολή του;

Οι βιοδιεγέρτες έχουν µια συνδυαστική 
δράση, εµπλέκονται σε πάρα 
πολλές φυσιολογικές διεργασίες και 
λειτουργίες. Τελικά εµείς το αποτέλεσµα 
το βλέπουµε σαν µια ανταπόκριση του 
φυτού, δηλαδή επάγουν  αµυντικούς 
µηχανισούς απέναντι σε ένα φαινόµενο 
καταπόνησης, όπως είναι για 
παράδειγµα της ξηρασίας. Υπάρχουν  
πειράµατα που αποδεικνύουν  ότι  η 
εφαρµογή βιοδιεγερτών αυξάνει 
την αντοχή των φυτώνσε συνθήκες 
ξηρασίας σε σχέση µε τα φυτά που δεν 
έχει γίνει εφαρµογή βιοδιεγερτών..
Αυτό που πρέπει να έχουµε στο 
µυαλό µας είναι ότι η εφαρµογή 
των βιοδιεγερτών οδηγεί  σε 
έναν  συνδυασµός πολλαπλών και 
διαφορετικών  αντιδράσεων του 
φυτού όπου εδώ εµπλέκεται και η πιο 
αποτελεσµατική χρήση των λιπασµάτων 
τα οποία εµείς χρησιµοποιούµε.
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που καθορίζουν την υγεία του εδάφους και 
αποτελούν δείκτες υγείας ουσιαστικά να είναι σε 
τέτοια επίπεδα ώστε να µπορούν να στηρίξουν την 
ανάπτυξη της καλλιέργειας µε αειφορία.
 
Γιατί στην εποχή µας γίνεται πολύς λόγος για 
τον κίνδυνο υποβάθµισης των εδαφών;
Νοµίζω ότι έχει γίνει πλέον αποδεκτό ότι ο 
τρόπος µε τον οποίο διαχειριστήκαµε τα εδάφη, 
όλα τα προηγούµενα χρόνια, ο οποίος ήταν ένας 
τρόπος µη αειφορικός, έθεσε εκτός γεωργικής 
παραγωγής πολλές εκτάσεις. Και στην Ελλάδα 
συµβαίνει αυτό, αλλά και παγκοσµίως ιδιαίτερα 
τα τελευταία χρόνια που είµαστε µάρτυρες των 
επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης. ∆ηλαδή 
µιλάµε για περισσότερη λειψυδρία, έντονες 
ξηρασίες και καταστροφικά φαινόµενα όσον 
αφορά τις βροχοπτώσεις όπως ο Daniel, γεγονότα 
που επιτείνουν την υποβάθµιση των εδαφών. To 
ζούµε ήδη. Με διαφορετικό λοιπόν τρόπο πρέπει 
να συµπεριφερόµαστε στα επικλινή εδάφη και 
διαφορετικό τρόπο στα πεδινά εδάφη. Αυτό που 
έχει µεγάλη σηµασία είναι το γεγονός ότι θα 
πρέπει όλη αυτή η πληροφορία η οποία παράγεται 
από την έρευνα στα πανεπιστήµια και τους 
ερευνητικούς φορείς, να µπορέσει να καταλήξει 
στον παραγωγό για να µπορέσει να προστατέψει 
και να συντηρήσει τους εδαφικούς πόρους.

Λείπει η εφαρµοσµένη έρευνα από την Ελλάδα;
Εγώ θα έλεγα ότι η εφαρµοσµένη έρευνα δεν 
λείπει. Λείπει η µεταφορά αυτής της έρευνας 

που παράγεται είτε από τα πανεπιστήµια είτε από 
τους ερευνητικούς φορείς στη βάση, δηλαδή, 
στον παραγωγό. Υπάρχει, πιστεύω, µια απουσία 
για το πώς µπορούµε να πούµε ότι αυτά τα 
αποτελέσµατα που παράγει µία έρευνα µπορούν 
να εφαρµοστούν στο χωράφι.
Η γεωπονία είναι µια εφαρµοσµένη επιστήµη. 
∆ηλαδή δεν παράγουµε αποτελέσµατα απλώς 
για να τα παράξουµε. Εδώ, για παράδειγµα, η 
προσπάθεια που κάνουµε στην Εδαφολογία είναι 
µε τους χάρτες τους οποίους δηµιουργούµε 
να µπορούµε, λοιπόν, να δούµε τις εδαφικές 
ιδιότητες στη χωρική τους διάσταση. Μπορούµε, 
λοιπόν, να δώσουµε σηµαντικές πληροφορίες 
σε έναν παραγωγό το πώς µπορεί να χειριστεί το 
έδαφός του έτσι ώστε να αποφύγει µελλοντικά 
προβλήµατα. Έχουµε δουλέψει σε αρκετές 
περιοχές όπως στην Πελοπόννησο και στην 
Κρήτη. Εποµένως, αυτή η προσπάθεια βρίσκει 
ανταπόκριση σε επίπεδο αγρού, έτσι ώστε να 
υπάρχουν εξειδικευµένες προτάσεις µε βάση τις 
ανάγκες. Γίνεται προσπάθεια αυτοί οι χάρτες να 
εξελιχθούν και να γίνουν ακόµη πιο λεπτοµερείς. 

Τι θα πρέπει να προσέξουµε µετά τις 
πληµµύρες του περασµένου Σεπτεµβρίου στη 
Θεσσαλία; Ως προς τα εδάφη πάντα.
Νοµίζω ότι η Θεσσαλία ήταν ένα µεγάλο µάθηµα.. 
Το φαινόµενο αυτό δεν είχε το ίδιο αποτύπωµα 
σε όλες τις περιοχές. Ανάλογα λοιπόν µε τη 
µεταφορά των εδαφικών υλικών και µε το πάχος 
του ιζήµατος που δέχτηκαν τα εδάφη, θα πρέπει 

λοιπόν η µεταχείριση να είναι διαφορετική.
∆ηλαδή, εδάφη τα οποία δέχτηκαν ένα µικρό 
πάχος που είναι και η πλειοψηφία στην περιοχή της 
Θεσσαλίας, τα πράγµατα είναι πιο απλά, γιατί αυτό 
το εδαφικό υλικό µπορεί να ενσωµατωθεί µέσα 
στο έδαφος και µάλιστα σε ορισµένες περιπτώσεις 
µπορεί δυνητικά να αυξήσει την γονιµότητά του. 
Για παράδειγµα µε µια ανάµειξη. Σε περιπτώσεις 
όµως όπου έχουµε µεγάλη ποσότητα εδαφικού 
υλικού, το έδαφος πλέον δεν είναι αυτό που ήξερε 
ο αγρότης. Έχουν αλλάξει πλέον οι συνθήκες και θα 
πρέπει λοιπόν ουσιαστικά να γνωρίσει εκ νέου το 
χωράφι του. Γιατί οι ιδιότητες του εδαφικού υλικού 
το οποίο µετακινήθηκε από επικλινείς περιοχές και 
κατέληξε στα πεδινά είναι διαφορετικές. 

Σας ανησυχεί εσάς το θέµα του νερού και τι 
περιθώρια οικονοµίας βλέπετε;
Η ξηρασία νοµίζω ότι είναι ένα φαινόµενο το 
οποίο πρέπει να απασχολήσει πλέον όλη την 
Ελλάδα. Με βάση τα στοιχεία τα οποία είχαµε εδώ 
και 20 χρόνια, ένα 35% των εδαφών της Ελλάδας 
βρίσκεται σε υψηλό κίνδυνο ερηµοποίησης και 
ένα 49% σε µέτριο κίνδυνο.
Τα δεδοµένα αυτά είναι πριν από 20 χρόνια. Το 
ζήτηµα είναι να επαναπροσδιορίσουµε αυτά τα 
δεδοµένα µε βάση τα κλιµατικά µοντέλα που 
λένε ότι η Μεσόγειος και κατ’ επέκταση η Ελλάδα 
αποτελεί hot spot της κλιµατικής κρίσης.
Προς το παρόν όµως η επιτροπή η οποία 
συνεδρίαζε για την ερηµοποίηση δεν υφίσταται 
αυτή τη στιγµή και πρέπει το υπουργείο να δει εκ 

▲

Σε διαβούλευση το Πλαίσιο 
για το Έδαφος στην ΕΕ
Πλέον το έδαφος θα αντιµετωπίζεται 
ως πόρος όπως ο αέρας και το νερό, 
ο οποίος δεν είναι ανανεώσιµος 
και θα πρέπει να προστατευτεί. 
Ουσιαστικά, η Ευρωπαϊκή Ένωση 
προσπαθεί να εγκαταστήσει στις 
χώρες µέλη αυτό που λέµε ζωντανά 
εργαστήρια (Living Labs) όπου 
εκεί µε την εµπλοκή πολλών 
φορέων και των παραγωγών θα 
αντιµετωπίζονται προβλήµατα, θα 
παράγεται γνώση και θα χαράσσεται 
πολιτική.
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νέου της σύστασή της και για µεγαλύτερο χρονικό 
ορίζοντα. Ειδικά για την ξηρασία η πρόβλεψη 
είναι ότι τα φαινόµενα θα γίνουν πιο έντονα και θα 
πρέπει λοιπόν άµεσα να δούµε ποια είναι τα µέτρα 
ώστε να αντιµετωπίσουµε ενδεχόµενα τα οποία 
θα µειώσουν δραµατικά την παραγωγικότητα των 
καλλιεργειών. Στα σιτηρά για παράδειγµα είχαµε 
σοβαρά προβλήµατα στην παραγωγή λόγω 
λειψυδρίας όπως το 2018 και το 2019 .

Μήπως τελικά το µέλλον βρίσκεται στην 
υδροπονία όπως κάποιες άλλες χώρες όπως 
η Ολλανδία ή το Ισραήλ;
Η υδροπονία είναι συµπληρωµατικό µέσο και δεν 
είναι το µέσο το οποίο θα µας λύσει το θέµα της 
επισιτιστικής ασφάλειας. Αλλά σε τοπικό επίπεδο 
και κυρίως σε περιοχές αστικές ή περιαστικές θα 
µπορούσε να είναι ένα πάρα πολύ καλό µέτρο 
έτσι ώστε να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε 
αυτό που λέµε επάρκεια τροφίµων. Πάντως, στην 
Ελλάδα παρατηρείται πράγµατι µια αύξηση των 
επενδύσεων στην υδροπονία. Βέβαια εδώ υπάρχει 
και το θέµα του κεφαλαίου και του κόστους το 
οποίο πρέπει να επενδυθεί από τον παραγωγό.

Ποια είναι η γνώµη σας για την κοινοτική 
πράσινη συµφωνία; Βγαίνει ο λογαριασµός;
Η πράσινη συµφωνία ξεκίνησε σαν ένα µέτρο για 
να µπορέσουµε να περιορίσουµε τις εκποµπές 
των αερίων του θερµοκηπίου µε διάφορους 
φιλόδοξους στόχους. . Είναι γνωστό πως κάποιες 
χώρες αντέδρασαν, χώρες οι οποίες είναι 
βιοµηχανικά πιο εξελιγµένες, όπως η Γερµανία 
ή η Πολωνία στους τοµείς της βιοµηχανία ή 
των µεταφορών. Γίνεται όµως προσπάθεια 
να υπερκεραστούν οι διαφορές Νότου και Βορρά. 
Και για τον ευρωπαικό κανονισµό των των 
λιπασµάτων του 2019 οι διαβουλεύσεις κράτησαν 
5 χρόνια ώστε να βρεθούν οι ισορροπίες. Για 
παράδειγµα τα εδάφη των χωρών του Βορρά 
δεν εµφανίζουν έλλειµα οργανικού άνθρακα, σε 
σχέση µε τις χώρες του Νότου όπου τα εδάφη 
υποφέρουν από έλλειψη οργανικού άνθρακα. 
Τέτοιες διαφορές οδηγούν τις σε διαφορετικές 
προτεραιότητες και στρατηγικές για αντιµετώπιση 
κοινών προβληµάτωνδηµιουργώντας µια 
καθυστέρηση όσον αφορά την εφαρµογή όλων 
αυτών των φιλόδοξων µέτρων. Παρ’ όλα αυτά 
θα έλεγα ότι µέσα από την Πράσινη Συµφωνία 
έχουν βγει στρατηγικά σχέδια, όπως είναι και η 
Ευρωπαϊκή Συµφωνία για το έδαφος. Μέσα σε 
αυτό το πλαίσιο αναδεικνύεται ο µοναδικός ρόλος 
του εδάφους καθώς και θέµατα που σχετίζονται 
µε την επάρκεια της Ευρώπης σε πόρους 
στρατηγικής σηµασία για την επισιτιστική ασφάλεια. 
Για παράδειγµα είναι γνωστό ότι τα αποθέµατα 

φωσρφόρου γεωστρατηγικά ελέγχονται από πέντε 
χώρες κυρίως την Κίνα, τη Ρωσία και το Μαρόκο µε 
αποτέλεσµα η Ευρώπη είναι πλήρως εξαρτηµένη από 
τις εισαγωγές που θα κάνει. Η αυτάρκεια λοιπόν της 
Ευρώπης σε πόρους στρατηγικής σηµασίας πλέον 
είναι κυρίαρχο θέµα. Και ο φώσφορος είναι ένα 
κλασικό παράδειγµα καθώς όταν η Κίνα αποφάσισε 
το 2008 να βάλει δασµούς στα φωσφορικά λιπάσµατα 
είδαµε ότι όλες οι τιµές εκτινάχθηκαν. Ή τώρα µε 
τον πόλεµο µεταξύ Ουκρανίας και Ρωσίας οι τιµές 
των λιπασµάτων διπλασιάστηκαν. Άρα λοιπόν είναι 
ένα σύστηµα ευάλωτο. Θα πρέπει λοιπόν να µπουν 
και οι υπόλοιπες εισροές θρεπτικών στο σύστηµα 
όπως για παράδειγµα τα βιολιπάσµατα. Ειδικά 
οι νέοι παραγωγοί είναι αρκετά ανοιχτοί στο να 
προσαρµοστούν σε αυτές τις νέες συνθήκες γιατί 
είναι σίγουρο ότι αυτές οι αυξηµένες τιµές, χτυπούν 
τελικά τον ίδιο.Πρέπει να δηµιουργηθεί ένα ισοζύγιο 
θρέψης µε διάφορες εισροές όπως για παράδειγµα τα 
οργανικά λιπάσµατα.

Τελικά τι είναι πιο σηµαντικό, η επάρκεια 
τροφής -µε βάση το δυτικό µοντέλο, ή τα 
µέτρα για την προστασία του περιβάλλοντος;

Νοµίζω αυτό είναι κάτι που πρέπει να µας 
προβληµατίσει όλους. Το θέµα µε την επισιτιστική 
επάρκεια το ζήσαµε και το ζούµε. Και µε την κρίση 
του Covid και µε τον πόλεµο στην Ουκρανία που 
αυξήθηκαν οι τιµές. Αλλά ταυτόχρονα βλέπουµε 
και την κλιµατική κρίση. Άρα λοιπόν θα έλεγα ότι 
είναι εξίσου σηµαντικά και είναι και αλληλένδετα. 
Αν ικανοποιήσω µόνο την ασφάλεια των τροφίµων 
θα χειροτερεύσω την κατάσταση όσον αφορά το 
περιβάλλον. Άρα λοιπόν θα έλεγα ότι προχωράµε 
σε µια λεπτή ισορροπία που θα πρέπει να 
ικανοποιήσουµε και τις δύο συνθήκες.

Το βάρος της δραστηριότητάς σας πέφτει στον 
εκπαιδευτικό ή στον ερευνητικό τοµέα;
Η ισορροπία είναι λίγο δύσκολη. Ανάλογα σε τι 
φάση της ζωής µας βρισκόµαστε κάθε φορά οι 
πανεπιστηµιακοί, κάποια στιγµή υπερτερεί το ένα, 
κάποια στιγµή υπερτερεί το άλλο. Εξάλλου όταν 
απέναντί σου έχεις ανθρώπους οι οποίοι βλέπεις ότι 
ανταποκρίνονται και διψάνε για γνώση και να πάνε 
παρακάτω σίγουρα θα αφιερώσεις περισσότερο 
χρόνο σε αυτά τα παιδιά ώστε να µπορείς να τα 
βοηθήσεις και να επιτύχουν τους στόχους τους.

«Μετά από 20 χρόνια στην επιστήµη του εδάφους, 
είµαι σε θέση να αντλώ χαρά από την ανταπόκριση των φοιτητών»
Τη χαρά την εισπράττω από την ανταπόκριση των φοιτητών. Αυτό είναι το µεγάλο µου κέρδος και γι’αυτό 
νιώθω ευτυχής σε αυτή τη θέση στην οποία βρίσκοµαι. Γιατί νοµίζω ότι η αλληλεπίδραση µε τους νέους 
επιστήµονες, δηλαδή τα παιδιά τα οποία µπαίνουν στο χώρο της εδαφολογίας και το πάθος που δείχνουν 
είναι η µεγαλύτερη χαρά µου όλα αυτά τα χρόνια.

▲

ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
& ΘΡΕΨΗ 
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BOOST 18% ΣΤΗ ΣΟ∆ΕΙΑ  
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΣ ΣΥΝΘΕΣΗΣ
> Συστηµατική ανασκόπηση του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου επικυρώνει τη θετική 
επίδραση των βιοδιεγερτών στις σποδόσεις δίνοντας µια µεσοσταθµική αύξηση 17,9%

M ε εφαρµογή σε όλους τους 
τύπους καλλιεργειών και πολύ καλές 
επιδόσεις σε ξηρά κλίµατα και σε εδάφη 
φτωχά σε οργανική ουσία,, αλατούχα 
και αµµώδη, οι βιοδιεγέρτες ταιριάζουν 
σε κάθε πρόγραµµα θρέψης. Σύµφωνα 
µάλιστα µε  συστηµατική ανασκόπηση 
που εκπόνησε το Εργαστήριο Γεωργικής 
Χηµείας του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου 
Θεσσαλονίκης (Αικατερίνη Καραµανώλη, 
2022), όπου αναλύθηκαν 180 ερευνητικές 
εργασίες από όλο τον κόσµο, η εφαρµογή 
βιοδιεγερτών επιδρά θετικά στις αποδόσεις 
-µε 95% CI (διάστηµα εµπιστοσύνης)- κατά 
13,6% στα σιτηρά, 15,5% στα φρούτα, 21% 

στα ψυχανθή, 16,8% σε γενικές λοιπές 
καλλιέργειες, 10,6% στα βολβώδη και 
22,8% στα λαχανοκοµικά. Μεσοσταθµικά, 
βρέθηκε ότι η συνολική αύξηση της 
απόδοσης µεταξύ όλων των κατηγοριών 
βιοδιεγερτών ήταν 17,9% και η µεγαλύτερη 
προήλθε από φυτικά εκχυλίσµατα. Η 
σηµαντικότερη δε αύξηση στα κιλά 
εντοπίστηκε σε καλλιέργεια λαχανοκοµικών, 
ενώ, όπως προαναφέρθηκε, η εφαρµογή 
βιοδιεγερτών που έγιναν σε ξηρά κλίµατα 
και σε εδάφη φτωχά σε οργανική ουσία, 
αλατούχα και αµµώδη εδάφη ήταν η πλέον 
αποτελεσµατική.
Υπενθυµίζεται ότι σύµφωνα µε τον επίσηµο 

Κανονισµό 2019/1009, οι βιοδιεγέρτες 
διακρίνονται σε δυο µεγάλες κατηγορίες: 
α) µικροβιακοί και β) µη µικροβιακοί. 
Στους µικροβιακούς ταξινοµούνται ένας 
ή και περισσότεροι µικροοργανισµοί, ενώ 
στους µη µικροβιακούς βιοδιεγέρτες 
περιλαµβάνονται: 1) Χουµικές ουσίες. 
2) Εκχυλίσµατα φυκών και φυτικών 
µερών, δηλαδή προϊόντα που περιέχουν 
ορµόνες, µε ενεργά συστατικά τις 
κυτοκινίνες και τις αυξίνες. 3) Προϊόντα 
υδρόλυσης πρωτεϊνών και αµινοξέα. 
4) Μικροβιακά εµβόλια.  5) ανόργανες 
ενώσεις. 6) Άλλες κατηγορίες (όπως 
χιτοζάνη και άλλα βιοπολυµερή, βεταΐνες).
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Καθώς ο παγκόσµιος πληθυσµός 
αυξάνεται και προβλέπεται να φτάσει τα 9,7 
δισ. µέχρι το 2050, η κάλυψη της παγκόσµιας 
ζήτησης τροφίµων είναι µια πρόκληση 
στην οποία η Yara ανταποκρίνεται µέσω 
της καινοτοµίας. Μέρος της λύσης για την 
κάλυψη αυτή της αυξανόµενης ζήτησης 
είναι η εφαρµογή βιοδιεγερτών µέσω ενός 
ισορροπηµένου προγράµµατος θρέψης στις 
καλλιέργειες. Οι βιοδιεγέρτες βελτιώνουν την 
ανθεκτικότητα των φυτών στο αβιοτικό στρες, 
την αποδοτικότητα της χρήσης των θρεπτικών 
στοιχείων, τη βελτίωση της ποιότητας και 
την αύξηση της ποσότητας παραγωγής των 
καλλιεργειών.
Η σειρά YaraAmplix περιλαµβάνει το 
χαρτοφυλάκιο βιοδιεγερτών της Yara, που 
έχει σχεδιαστεί για να αλλάξει τα δεδοµένα 
στη δύσκολη και απαιτητική κατηγορία των 
βιοδιεγερτών. Τα YaraAmplix βελτιώνουν 
το δείκτη αποδοτικότητας της χρήσης 
θρεπτικών στοιχείων, υποστηρίζουν την υγεία 
του εδάφους, ενισχύουν την ανθεκτικότητα 
των φυτών ώστε να προσαρµοζονται στις 
µεταβαλλόµενες κλιµατικές συνθήκες και να 
αυξάνουν την απόδοση των καλλιεργειών.
Οι βιοδιεγέρτες YaraAmplix αποτελούν 
ζωτικής σηµασίας λύση για την αναγεννητική 
γεωργία και για ένα ανθεκτικό σύστηµα 
παραγωγής αγροτικών προϊόντων. 
Αποτελούν αναπόσπαστο µέρος της 
εξελισσόµενης φιλοδοξίας της Yara για «Να 
αναπτύξουµε ένα διατροφικό µέλλον µε 
θετικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα», που 
δείχνει ότι ο µετασχηµατισµός της γεωργίας 
βρίσκεται στον πυρήνα των δραστηριοτήτων 
της. Η παραγωγή τροφίµων και αγροτικών 
προϊόντων εδώ και χρόνια θέτει πίεση στα 
όρια του πλανήτη και θα πρέπει να κινηθούµε 
προς λύσεις θετικές για τη φύση, ώστε να 

εξασφαλίσουµε τη βιωσιµότητα της αγροτικής 
παραγωγής. 

Τι είναι όµως οι βιοδιεγέρτες;
Οι βιοδιεγέρτες των φυτών είναι προϊόντα που 
περιέχουν ουσίες ή/και µικροοργανισµούς, 
η λειτουργία των οποίων είναι να διεγείρουν 
τις φυσιολογικές διεργασίες των φυτών όταν 
εφαρµόζονται στα φυτά ή στη ριζόσφαιρα, 
ανεξάρτητα από το θρεπτικό τους περιεχόµενο 
και βελτιώνουν την απορρόφηση και 
αποδοτικότητα των θρεπτικών στοιχείων, την 
αντοχή στο αβιοτικό στρες, την απόδοση και την 
ποιότητα παραγωγής. (Πηγή: IFA)

Το χαρτοφυλάκιο YaraAmplix σήµερα:
■ YaraAmplix OPTITRAC: Ενισχύει την 
άνθηση και την καρπόδεση
■ YaraAmplix ACTISIL: Βελτιώνει τη 
διατηρησιµότητα των καρπών πριν και µετά 
τη συγκοµιδή (long shelf-life)
■ YaraAmplix OPTIMARIS: Προωθεί την 
ευρωστία του φυτού και βελτιώνει το 
µέγεθος των καρπών 
■ YaraAmplix OPTINUE: Προωθεί την 
ανάπτυξη του ριζικού συστήµατος και 
ενισχύει την απορρόφηση των θρεπτικών 
στοιχείων από το φυτό, βελτιώνοντας 
τη δοµή της ριζόσφαιρας, ιδίως σε 
προβληµατικά εδάφη.
■ YaraAmplix OPTIVI: Προωθεί την ανάπτυξη 
του φυτού στα κρίσιµα βλαστικά στάδια, 

αυξάνοντας σηµαντικά τα επίπεδα παραγωγής. 
Σύντοµα, το χαρτοφυλάκιο των βιοδιεγερτών 
YaraAmplix θα εµπλουτιστεί µε νέας γενιάς 
βιοδιεγέρτες, που κάνουν τη Yara ηγέτη και σε 
αυτή την κατηγορία προϊόντων. 

Ενισχύοντας το φυσικό δυναµικό  
των φυτών σε αρµονία µε τη φύση

   Μειώνοντας τις επιπτώσεις της 
κλιµατικής αλλαγής
Προσαρµόζοντας την γεωργική πρακτική 
στις µεταβαλλόµενες κλιµατικές συνθήκες, 
ενισχύουµε την ανοχή των φυτών στο αβιοτικό 
στρες, µε αποτέλεσµα βελτιωµένες αποδόσεις 
των καλλιεργειών.

 Βελτιστοποιώντας τη χρήση των 
πόρων
Αυξάνοντας την αποδοτικότητα χρήσης 
θρεπτικών στοιχείων, µειώνουµε τις απώλειες 
θρεπτικών στοιχείων προς το περιβάλλον και 
βελτιστοποιούµε τη χρήση λιπασµάτων.

 Βελτιώνοντας την υγεία του 
εδάφους
Βελτιώνουν την υγεία και τη γονιµότητα 
των εδαφών, επηρεάζοντας θετικά την 
αποκατάσταση τους και την αποδοτικότητα 
χρήσης του νερού

.
 Βελτιώνοντας τη βιοποικιλότητα 

Βελτιώνουν τη βιοποικιλότητα του εδάφους, 
δηµιουργώντας ευνοϊκές συνθήκες για 
τους µικροοργανισµούς, βελτιώνοντας τη 
µικροβιακή δραστηριότητα. 

 Ευηµερία των αγροτών
Βελτιώνουν την ποιότητα των καλλιεργειών, 
συµβάλλοντας σε πιο ζωηρά και υγιή φυτά, 
οδηγώντας σε βελτιωµένη ποιότητα και 
ποσότητα απόδοσης των καλλιεργειών, µε 
µικρότερη σπατάλη τροφίµων. 

Κώστας Τρυφωνόπουλος, 
Biological Sales Manager, Yara Ελλάς

ΝΕΑ ΣΕΙΡΑ BIO∆ΙΕΓΕΡΤΩΝ ΥaraAmplix  
> Με έµπνευση από τη λέξη amplify που σηµαίνει «ενισχύω» η Yara επαναπροσδιορίζει τους βιοδιεγέρτες

26-27_biodiegertes.indd   27 14/05/2024   21:15



NEWS

28 ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
& ΘΡΕΨΗ Μ Α Ι Ο Σ  2 0 2 4

Ο Μιλτιάδης Χαρένης σε στιγµιότυπο από τη φετινή Agrotica µπροστά από το νέο απόκτηµά του.

Nα εµπιστευτεί για µια ακόµη φορά την 
Amazone και να συνεργαστεί µε την Γ. Ι 
Αντωνάκης ΑΒΕΕ, αυτή τη φορά για την αγορά 
ενός ψεκαστικού, επέλεξε ο Μιλτιάδης Χαρένης, 
γνωστός για την αξιοποίηση της τελευταίας 
λέξης της τεχνολογίας στην αγροτική επιχείρηση 
που διατηρεί στη Νέα Γωνιά Χαλκιδικής. Ο 
δραστήριος παραγωγός που αναδείχτηκε Αγρότης 
της Χρονιάς 2023 στον θεσµό της Αgrenda, 
επέλεξε το Amazone UX4200 Special για τη 
φυτοπροστατευτική φροντίδα της εκµετάλλευσής 
του, µία επιλογή που µόνο τυχαία δεν είναι. 
«Το ψεκαστικό Amazone UX4200 είναι το νέο 
απόκτηµα της επιχείρησης και νοµίζω µε αυτό το 
µηχάνηµα κλείνει ο κύκλος των µηχανηµάτων και 
ολοκληρώνεται η γεωργία ακριβείας σε όλα τα 
επίπεδα», τονίζει ο κ. Χαρένης. 

ΣΤΑ ΧΕΡΙΑ ΤΟΥ ΑΓΡΟΤΗ ΤΗΣ ΧΡΟΝΙΑΣ 
ΤΟ ΥΠΕΡΣΥΓΧΡΟΝΟ AMAZONΕ UX 4200 SPECIAL
> Άλλη µια επιλογή υψηλής τεχνολογίας για τον παραγωγό Μιλτιάδη Χαρένη από τη Νέα Γωνιά Χαλκιδικής

▲

PROLIANT® 
Ο πρώτος ρυθµιστής ανάπτυξης µε έγκριση σε καλαµπόκι για αύξηση παραγωγής

ΟΛΟ ΚΑΙ ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΟΙ παραγωγοί έχουν 
αντιληφθεί ότι µε την κλιµατική κρίση απαιτείται ένα 
πιο ισχυρό φυτό καλαµποκιού που στις κρίσιµες 
φάσεις επικονίασης και γεµίσµατος του σπόρου 
µπορεί να περιορίσει τις απώλειες από τυχόν υψηλές 
θερµοκρασίες, ακανόνιστη ή ελλιπή άρδευση ή από 
µειωµένη φωτεινή ακτινοβολία.
Το καλαµπόκι όταν ψεκαστεί µε PROLIANT στο 
στάδιο των 3-5 φύλλων, δηµιουργεί και αναπτύσσει: 
1.Ένα πλούσιο και µεγάλο ριζικό σύστηµα (µε πολλά 
ριζικά τριχίδια), που αντλεί από πιο µεγάλη επιφάνεια 
εδάφους νερό και θρεπτικά στοιχεία, τροφοδοτώντας 
την καλλιέργεια και καλύπτοντας τις υψηλές 
της ανάγκες. 2.Πιο µεγάλα φύλλα που δέχονται 
περισσότερο φως, εξασφαλίζοντας συνεχή ροή και 
επάρκεια φωτοσυνθετικών προϊόντων.
Το PROLIANT (Valent/Sumitomo) δεν είναι λίπασµα 
ή βιοδιεγέρτης. Είναι φυτορρυθµιστική ουσία που 
διεγείρει τη σύνθεση πρωτεϊνών και ενζύµων µε 
αποτέλεσµα την καλύτερη ανάπτυξη του φυτού.  
Στο χωράφι το θετικό αποτέλεσµα είναι ορατό 

τόσο στο µεγαλύτερο ριζικό σύστηµα όσο και 
στο καλύτερο φύλλωµα του φυτού, γεγονός που 
επιτρέπει καλύτερη φωτοσύνθεση. Πειράµατα που 
πραγµατοποιήθηκαν από την Valent/Sumitomo 
Chemical και από την ΧΕΛΛΑΦΑΡΜ στη χώρα  
µας έδειξαν αύξηση της παραγωγής καρπού κατά 
µ.ο. 110 κιλά / στρ. και της χλωρής µάζας που 
προορίζεται για ενσίρωµα κατά µ.ο. 230 κιλά /στρ.
Η νέα λύση PROLIANT είναι ιδιαίτερα 
αποτελεσµατική σε συνθήκες στρες του 

καλαµποκιού που µπορούν να εµφανιστούν από: 
■ Bαριά – συνεκτικά εδάφη ■  Έλλειψη νερού 
(ακανόνιστα ποτίσµατα) ■ Υψηλές θερµοκρασίες 
κατά τη γονιµοποίηση ■ Θρεπτικό στρες λόγω 
µη επαρκούς λίπανσης ή λόγω προβληµατικών 
εδαφών ■ Σε περιπτώσεις στρες  από σοκαρίσµατα 
µεταφυτρωτικών ζιζανιοκτόνων.
Το PROLIANT ® είναι κατοχυρωµένο µε δίπλωµα 
ευρεσιτεχνίας (Ευρωπαϊκό EP 2 950 663 B1 & 
Αµερικανικό US 20140212539A1) από την Valent 
Biosciences για την θετική του επίδρασή στην 
βελτίωση της πεπτικότητας και στην αύξηση της 
παραγωγής γάλακτος και κρέατος των ζώων.
To PROLIANT είναι φυτορρυθµιστική ουσία και όχι 
λίπασµα ή βιοδιεγέρτης που προγραµµατίζει και 
προετοιµάζει το φυτό του καλαµποκιού για να είναι 
πιο υγιές και ισχυρό ώστε να µπορεί να αντέχει στις 
καταπονήσεις και να εκφράζει το πλήρες γενετικό 
του δυναµικό για µέγιστη απόδοση και ποιότητα στη 
συγκοµιδή. PROLIANT (Α.Α.∆.Α.: 8327/ 12.04.2023)

Τµήµα Marketing ΧΕΛΛΑΦΑΡΜ
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MIZUKI: ΝΕΟ ΜΕΤΑΦΥΤΡΩΤΙΚΟ  
ΖΙΖΑΝΙΟΚΤΟΝΟ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ  
ΑΠΟ ΤΗ SIPCAM ΕΛΛΑΣ

To ΜΙΖUKI είναι µεταφυτρωτικό ζιζανιοκτόνο 
επαφής που χρησιµοποιείται για:
■ την καταπολέµηση πλατύφυλλων ζιζανίων σε 
διάφορες καλλιέργειες
■ την πατάτα για αποξήρανση των στελεχών πριν 
τη συγκοµιδή
■ τον έλεγχο των παραφυάδων σε δενδρώδεις 
καλλιέργειες 
Η δραστική ουσία pyraflufen -  ethyl (1,06% β/ο), 
είναι αναστολέας του ενζύµου οξειδάση του 
πρωτοπορφυρινογόνου (protoporphyrinogen 
oxidase - PPO), που δρα παρεµποδίζοντας τους 
φωτοσυνθετικούς δίαυλους τους φυτού. Συνεπώς 
η δράση του βελτιώνεται µε συνθήκες έντονου 
ηλιακού φωτισµού. 

Φάσµα δράσης
Το ΜΙΖUKI (AA∆Α: 70459/26-7-2022) είναι 
εγκεκριµένο σε πλήθος καλλιεργειών 
όπως:  πατάτα, αµπέλι, µηλιά, αχλαδιά, 
κυδωνιά, µουσµουλιά, ιαπωνική µουσµουλιά, 
αχλαδόµηλα, ροδακινιά, βερικοκιά, κερασιά, 
δαµασκηνιά, καρυδιά, αµυγδαλιά, φιστικιά, 
φουντουκιά, καστανιά, ακτινιδιά, ελιά, αγκινάρα, 
µπανάνα και τοµάτα. 
Το MIZUKI ελέγχει πολλά ετήσια πλατύφυλλα 
δυσεξόντωτα ζιζάνια όπως η κόνυζα, η 

τσουκνίδα, το πολυκόµπι, η µολόχα και πλήθος 
άλλων ζιζανίων όπως: αγριοτοµατιά, αντράκλα, 
περιπλοκάδα, τραχύ βλήτο, αναρριχώµενο 
πολύγωνο, αγριοπιπεριά,  καπνόχορτο, άσπρο 
βλήτο, σισύµπριο, ζωχός, αγριοµάρουλο, 
αναγαλίδα, καψέλα, µαρτιάκος, γεράνι, 
καρδαµίνα, παπαρούνα, επιλόβιο, στελλάρια, 
τοριλίδα, λαβατέρα κ.ά.

Τρόπος εφαρµογής:
Εφαρµόζεται χωρίς να έρθουν σε επαφή τα 
σταγονίδια µε τα διάφορα µέρη των καλλιεργειών. 
Χρησιµοποιείται µε κατάλληλα ακροφύσια µείωσης 
χαµηλής πίεσης µε µέγιστες ταχύτητες 5-6 χλµ./
ώρα και µε πίεση που δεν υπερβαίνει τα 2 bar.

Τρόπος χρήσης
■ Αποξήρανση στελεχών πατάτας: Καθολικός 
ψεκασµός φυλλώµατος.
■ Αντιµετώπιση ζιζανίων στην τοµάτα πριν τη 
µεταφύτευση: Καθολικός ψεκασµός.
■ Αντιµετώπιση ζιζανίων στην τοµάτα µετά τη 
µεταφύτευση: Κατευθυνόµενος
ψεκασµός µεταξύ των γραµµών φύτευσης µε 
χρήση προστατευτικών καλύπτρων.
■ Αντιµετώπιση ζιζανίων και αποξήρανση 
παραφυάδων στις υπόλοιπες καλλιέργειες: 

Κατευθυνόµενος ψεκασµός µε χρήση 
προστατευτικών καλύπτρων.

Έλεγχος της κόνυζας
Στην Ελλάδα έχει παρατηρηθεί ανάπτυξη 
ανθεκτικότητας της κόνυζας (Conyza albida, C. 
bonariensis, C. canadensis) στο ζιζανιοκτόνο 
glyphosate (Ελευθεροχωρινός, 2020). Η χρήση του 
ΜΙΖUKI µπορεί να ελέγξει µεταφυτρωτικά τόσο 
ευαίσθητους όσο και ανθεκτικούς πληθυσµούς 
της κόνυζας στο glyphosate. Το MIZUKI µπορεί να 
χρησιµοποιηθεί σε διάφορα στάδια ανάπτυξης των 
καλλιεργειών, χωρίς περιορισµούς θερµοκρασίας 
περιβάλλοντος ή εδάφους.
Με την έγκριση του MIZUKI δίνεται η δυνατότητα 
στους Έλληνες παραγωγούς να έχουν στη 
διάθεσή τους ένα σηµαντικό εργαλείο για τον 
έλεγχο της κόνυζας.  
Αναµένεται να αποτελέσει απαραίτητο εργαλείο 
στον έλεγχο της κόνυζας σε ένα πρόγραµµα 
ολοκληρωµένης καταπολέµησης.

ΒΙΒΛΙΟΓΡΑΦΙΑ: Ελευθεροχωρινός Η. Γ. 2020. ∆ιεθνής 
κατάσταση ανθεκτικότητας ζιζανιοκτόνων Σελ. 427 
Σε Ζιζανιολογία: Βιολογία και ∆ιαχείριση Ζιζανίων, 
Ζιζανιοκτόνα, Φυτά και Περιβάλλον (5η έκδοση). Αθήνα, 
Εκδόσεις ΑγροΤύπος, 504 σελ..

ΑΡΧΑΙΡΕΣΙΕΣ

ΣΤΟ ΤΙΜΟΝΙ ΤΟΥ ΕΣΥΦ ΞΑΝΑ Ο ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΟΝΤΙΚΑΣ

ΤΟ ΝΕΟ ∆ιοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού 
Συνδέσµου Φυτοπροστασίας (ΕΣΥΦ) προέκυψε από 
τις αρχαιρεσίες της 27ης Μαρτίου 2024. 
Σύµφωνα µε τη νέα σύνθεση την προεδρία διατηρεί  
ο Γιώργος Ποντίκας (Syngenta) ενώ το υπόλοιπο 
∆ιοικητικό Συµβούλιο διαρθρώνεται ως εξής:
Αντιπρόεδρος Α: Ευθυµιάδης Βάσος (Ευθυµιάδης 
Κ+Ν)
Αντιπρόεδρος Β: Παπασωτηρίου Κωνσταντίνος (UPL)

Υπεύθυνος Οικονοµικών: Γεωργίου Σπυρίδων 
(BASF)
Μέλη: Αλεξανδρόπουλος Κωνσταντίνος( 
ΑΓΚΡΟΦΑΡΜ), Λεγάκη Φοίβη (Χελλαφάρµ) &  
Τότσιος Νικόλαος (Ελάνκο)

28-31_etairika.indd   29 14/05/2024   21:17



NEWS

30 ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
& ΘΡΕΨΗ Μ Α Ι Ο Σ  2 0 2 4

YaraAmplix  
ΕΝΙΣΧΥΟΝΤΑΣ ΤΟ ∆ΥΝΑΜΙΚΟ ΤΩΝ 
ΦΥΤΩΝ ΣΕ ΑΡΜΟΝΙΑ ΜΕ ΤΗ ΦΥΣΗ 
> Σε οκτώ πόλεις της Ελλάδας παρουσιάστηκε η νέα σειρά βιοδιεγερτών YaraAmplix  

Με µεγάλη επιτυχία ολοκληρώθηκαν 
οι εκδηλώσεις που διοργανώθηκαν σε 
πανελλαδικό επίπεδο από την Yara Ελλάς 
µε σκοπό την παρουσίαση της νέας σειράς 
βιοδιεγερτών της Yara, YaraAmplix.  
Οι εκδηλώσεις πραγµατοποιήθηκαν σε οκτώ 
διαφορετικές πόλεις της Ελλάδος, ξεκινώντας 
από την Καβάλα µέχρι το Ηράκλειο, 
συγκεντρώνοντας περισσότερους από 250 
συνεργάτες της Yara Ελλάς.  
Η νέα σειρά βιοδιεγερτών YaraAmplix 
συµπληρώνει το χαρτοφυλάκιο των προϊόντων 
της Yara, παρέχοντας ολοκληρωµένες 

λύσεις για τη θρέψη των καλλιεργειών, 
δίνοντας έµφαση στην αναγεννητική γεωργία, 
στοχεύοντας στη δηµιουργία ενός µέλλοντος 
µε θετικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα.  
Τις εκδηλώσεις τίµησαν µε την παρουσία 
τους οι Karem Canedo Rico, Biologicals & 
Fertigation Manager, Yara South EU, Maria 
Elize Bordoni, Biologicals Specialists Manager, 
Yara South EU και Αντώνης Αγγελετάκης, 
Biostimulants Director, Yara International, 
οι οποίοι συµµετείχαν στις παρουσιάσεις και 
τόνισαν τον στόχο της Yara: Να γίνει ηγέτης και 
στην κατηγορία των βιοδιεγερτών.

Κώστας Τρυφωνόπουλος, Biologicals Sales 
Manager, Yara Ελλάς

Από αριστερά Αντώνης Αγγελετάκης, Biostimulants Director - Yara International, 
Γιάνης Κλεφτάκης, Sales Manager - Yara Ελλάς, Μαρία Ψαρρού, Marketing 

Operations Manager - Yara Ελλάς. Γιώργος Κουγιεντής, Υπεύθυνος Πωλήσεων 
- Yara Ελλάς, Νίκος Μυτιλέκας, Marketing & Agronomy Manager - Yara Ελλάς, 

Κώστας Τρυφωνόπουλος, Biologicals Sales Manager - Yara Ελλάς

Γιάννης Κλεφτάκης, Sales Μanager Yara Ελλάς
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ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
& ΘΡΕΨΗ 

ΛΑΘΟΣ ΕΠΙΛΟΓΗ ΤΟ ΕΞΑΡΤΗΜΑ 
ΠΟΥ ΚΑΝΕΙ ΜΟΝΟ ΜΙΑ ∆ΟΥΛΕΙΑ
>Όταν επενδύει κανείς σε νέες τεχνολογίες, προτεραιότητα στην επιλογή πρέπει να έχει η έννοια της 
«διαλειτουργικότητας», δηλαδή πρέπει αυτές να συνδέονται µε τα υπόλοιπα υπάρχοντα µηχανήµατα 

>Εξίσου καλά µε τον παραδοσιακό τρόπο είναι τα αποτελέσµατα από τη χρήση drone είναι, σύµφωνα µε τον 
∆ηµήτρη Κουτσοκώστα, ο οποίος δηλώνει ότι φέτος δεν έχει µπει καθόλου µε το τρακτέρ στα σιταροχώραφα

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΟΝ ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

Σταδιακή µετατόπιση σε δυναµικές 
καλλιέργειες και αξιοποίηση των νέων 
τεχνολογιών µε διαλειτουργικό τρόπο, 
προτείνει ο ∆ηµήτρης Κουτσοκώστας από τα 
Γιαννιτσά Πέλλας, για να µπορέσει ο εγχώριος 
πρωτογενής τοµέας να σταθεί µε αξιώσεις στον 
ευρωπαϊκό και διεθνή ανταγωνισµό. «Έχουµε 
ένα πολύ γόνιµο µέρος που θα πρέπει να το 
αξιοποιήσουµε αποτελεσµατικά. Αλλά αυτό 
δεν µπορεί να γίνει µε παραγωγές όπως το 
βαµβάκι ή τα σιτηρά, που απαιτούν αυξηµένους 
πόρους σε γη και νερό. Είναι ασύµφορο και 
έχει ηµεροµηνία λήξης», σηµειώνει ο 35χρονος 
αγρότης. Μαζί µε τα αδέλφια του, Θεοχάρη 
και Γιώργο, τα τελευταία περίπου 15 χρόνια 
«τρέχουν» µε επιτυχία µια εκµετάλλευση που 
σήµερα εκτείνεται σε περίπου 2.000 στρέµµατα.

Την εκµετάλλευση την ξεκινήσατε εσείς ή 
την παραλάβατε από προηγούµενες γενιές; 
Είµαστε δεύτερη γενιά αγρότες. Τις βάσεις 
έβαλε ο πατέρας µας, ο οποίος δούλευε σε 
εργοστάσιο και καλλιεργούσε λίγα στρέµµατα. 
Αντιλήφθηκε όµως ότι µπορεί να εξελίξει την 
καλλιέργεια και επειδή υπήρχε και διάδοχη 
κατάσταση, παραιτήθηκε από τη δουλειά του 
και συνέχισε να επενδύει στον αγροτικό τοµέα. 
Κι εµείς ξέροντας ότι θα ακολουθήσουµε 
το αγροτικό επάγγελµα, ο Θεοχάρης, ο 
µεγαλύτερος, σπούδασε στο ΤΕΙ Σίνδου 
Μάρκετινγκ και εγώ πήρα πτυχίο ως Τεχνικός 
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών, ενώ ερχόµασταν 
και δουλεύαµε κανονικά στα χωράφια. Οι 
γνώσεις που αποκτήσαµε βέβαια µας έχουν 
βοηθήσει στη δουλειά.

Πότε πήρατε την σκυτάλη της εκµετάλλευσης;
Αυτό έγινε το 2009 – 2010. Τότε η εκµετάλλευση 
ήταν γύρω στα 500 – 600 στρέµµατα και είχε 
βαµβάκια, καλαµπόκια, βιοµηχανική ντοµάτα 
και λίγα ροδάκινα. Γίναµε Νέοι Αγρότες, κάναµε 
Σχέδια Βελτίωσης, αγοράσαµε εξοπλισµό και 
χτίσαµε εγκαταστάσεις. 

Πού έχετε φτάσει σήµερα; 
Είµαστε πλέον στα 2.000 στρέµµατα. Ο Γιώργος 
έχει την ευθύνη στα δενδρώδη, που είναι 
γύρω στα 120 στρέµµατα µε συµπύρηνα και 
επιτραπέζια ροδάκινα και νεκταρίνια, αχλάδια 
και λίγα σταφύλια, ενώ εγώ κι ο Θεοχάρης 
ασχολούµαστε µε τα υπόλοιπα, βαµβάκια, σιτηρά, 
καλαµπόκια και το βιοµηχανικό φασολάκι.

Από τις καλλιέργειες που αναπτύσσετε, 
είναι κάποιες που θεωρούνται «άγκυρες»;
Τη µερίδα του λέοντος έχει το βαµβάκι, 
καλύπτοντας σχεδόν το 60% του συνόλου των 
εκτάσεών µας. Λόγω της φύσης του και της 
συνδεδεµένης επιδότησης, το βαµβάκι παρέχει 
µια σιγουριά και µπορείς να βασιστείς να πας σε 
µεγάλη καλλιέργεια. Το βιοµηχανικό φασολάκι, 
αντιθέτως, είναι ευαίσθητο, εξαρτάται από την 
παραµικρή αλλαγή του καιρού και έχει και 
υψηλό κόστος παραγωγής. Βέβαια κάθε χρόνο 
δοκιµάζουµε νέες τεχνικές, νέες ποικιλίες σε 
συνεργασία µε τους γεωπόνους µας και µε τα 
εργοστάσια που συνεργαζόµαστε. Κάνουµε 
πολλούς πειραµατισµούς. 

∆ώσε µας ένα παράδειγµα... 
Το πιο πρόσφατο που µπορώ να πω είναι ότι στα 
σιτηρά φέτος δεν έχω µπει καθόλου µε τρακτέρ 
µέσα στο χωράφι. ∆οκιµάζουµε να γίνονται όλα 

µε drone. Ψεκάζουµε και λιπαίνουµε µε drone, 
ακόµη και ηµέρες που οι συνθήκες δεν είναι 
κατάλληλες, όπως το χειµώνα, ενώ έτσι δεν 
κάνουµε και ζηµιά στην καλλιέργεια.

Είναι αποτελεσµατικό; 
Τα αποτελέσµατα µε τη χρήση του drone είναι 
αν όχι καλύτερα, εξίσου καλά µε εκείνα στον 
παραδοσιακό τρόπο. ∆οκιµάζουµε επίσης 
πολλές νέες ποικιλίες σε όλες µας παραγωγές 
και δουλεύουµε και µε στάγδην άρδευση, κάτι 
που µας δίνει πολλές δυνατότητες.

Ως προς την εξοικονόµηση νερού;
Και στην εξοικονόµηση νερού και στη 
λίπανση και στην εξοικονόµηση χρόνου, ενώ 
ο ψεκασµός µπορεί να γίνεται απολύτως 
στοχευµένα. Βγάζω σχέδιο πτήσης του drone 
και πάει να ψεκάσει σε όποιο σηµείο το στείλω 
και µάλιστα µε µεταβλητή δόση, ανάλογα µε τις 
ανάγκες. Οπότε το όφελος φαίνεται άµεσα στην 
τσέπη µας και στο περιβάλλον. Πλήρη εικόνα θα 
έχουµε όταν ολοκληρωθεί η συγκοµιδή. 

Είναι η ψηφιακή εποχή το κλειδί για το αύριο;
Πρέπει να βασιστούµε και να επενδύσουµε στην 
τεχνολογία, αλλά να το κάνουµε σωστά. Ένα λάθος 
που το κάναµε κι εµείς είναι ότι όταν αγοράζουµε 
ένα τεχνολογικό εξάρτηµα, είχαµε την εντύπωση 
ότι θα µας κάνει µια µόνο δουλειά. ∆εν είναι έτσι. 
Όταν επενδύουµε σε νέες τεχνολογίες πρέπει να 
αυτές συνδέονται µε τα υπόλοιπα µηχανήµατα και 
να κάνουν δουλειές µαζί. 

∆ιαλειτουργικότητα…
Έτσι ακριβώς. ∆εν παίρνεις ένα GPS και 
έναν αυτόµατο πιλότο για τη σπορά µόνο. 
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 «ΤΟ 2009 Η ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗ 
ΜΑΣ ΗΤΑΝ ΓΥΡΩ ΣΤΑ 

500 – 600 ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ 
ΓΙΝΑΜΕ ΝΕΟΙ ΑΓΡΟΤΕΣ, 

ΚΑΝΑΜΕ ΣΧΕ∆ΙΑ 
ΒΕΛΤΙΩΣΗΣ, ΑΓΟΡΑΣΑΜΕ 
ΕΞΟΠΛΙΣΜΟ ΚΑΙ ΧΤΙΣΑΜΕ 

ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΕΙΣ, 
ΦΤΑΝΟΝΤΑΣ ΣΗΜΕΡΑ ΤΑ 

2.000 ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ.»

∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΤΣΟΚΩΣΤΑΣ
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Πρέπει να το χρησιµοποιήσεις κάθε φορά που 
µπαίνεις µε το τρακτέρ στην καλλιέργεια. Είτε 
είναι ψεκασµός, είτε λίπανση, είτε µηχανική 
ζιζανιοκτονία, είτε όργωµα. Εµείς πλέον έχουµε 
φτάσει σε σηµείο όλα µας τα τρακτέρ να 
δουλεύουνε µε GPS και να ακολουθούν τα ίδια 
πατήµατα, όποιος από µας και να ανέβει.

Στο κοµµάτι της έξυπνης γεωργίας λένε 
ότι όλη η δουλειά γίνεται πριν ανέβεις στο 
τρακτέρ. Το συµµερίζεσαι αυτό; 
Συµφωνώ και επαυξάνω. Από πριν έχουµε 
χαρτογραφήσει όλα µας τα χωράφια και 
κάθε εµπόδιο που µπορεί να υπάρχει. Οπότε 
δουλεύουµε απρόσκοπτα και µε ασφάλεια νύχτα-
µέρα και έτσι είµαστε σε θέση να ολοκληρώσουµε 
πιο άνετα µια εργασία και προλάβουµε και µια 
βροχή ή κάτι άλλο σε σχέση µε τον καιρό.

Εκτός από τη διαλειτουργικότητα, τι άλλα 
κριτήρια θέτετε για ένα νέο µηχάνηµα; 
Οι αγρότες έχουµε αντίπαλο τον καιρό. Αν 
χρειαστούµε ένα ανταλλακτικό πρέπει να το 
έχουµε άµεσα. Γι’ αυτό επιλέγουµε σοβαρούς 
συνεργάτες µε καλή εξυπηρέτηση µετά την 
πώληση και δεν κοιτάµε µόνο το πόσο ακριβό 
είναι ένα µηχάνηµα. 

Για τις επενδύσεις σας χρησιµοποιείτε τα 
προγράµµατα; 
∆εν γίνεται χωρίς προγράµµατα να κάνεις µια 
σοβαρή επένδυση στη γεωργία. Το πρόγραµµα 
που τρέχουµε αυτή τη στιγµή είναι το Ύδωρ. 
Επενδύουµε στον επανεξοπλισµό των 

γεωτρήσεών µας, µε τελευταίας τεχνολογίας 
συστήµατα inverter στα φωτοβολταϊκά, για να 
καλύπτεται το κόστος του ποτίσµατος µε τον 
συµψηφισµό ενέργειας. Σκοπεύουµε επίσης να 
αγοράσουµε και µετεωρολογικούς σταθµούς.

Η παρέµβαση στο κόστος παραγωγής είναι 
άλλωστε ο µόνος τρόπος για να ενισχύσει ο 
παραγωγός το εισόδηµά του... 
Έτσι ακριβώς. Και, για να τα λέµε όλα, µερικές 
φορές µπορεί να µην αξίζει να βγάλεις δύο 
τόνους το στρέµµα καλαµπόκι, γιατί µε 
χαµηλότερη παραγωγή και λιγότερο κόπο 
µπορεί να βγάλεις περισσότερα χρήµατα. Εκεί 
πρέπει να εστιάσουµε. Στο εξωτερικό ο κόσµος 
έτσι δουλεύει, δεν κάνει άσκοπες εργασίες. 

Πώς ενηµερώνεστε για τις εξελίξεις;
Σίγουρα προσπαθούµε να µαθαίνουµε πώς 
δουλεύουν στο εξωτερικό, γιατί λίγο πολύ ό,τι 
γίνεται στην Αµερική ή στην Ευρώπη, ξέρουµε 
ότι σε λίγα χρόνια έρχεται και στα µέρη µας. 
Πάµε σε εκθέσεις αλλά και µέσα από το internet 
βλέπουµε πού οδηγούν οι εξελίξεις. 

Στον πρωτογενή τοµέα θα πρέπει να 
σκέφτεσαι και έξω από το «κουτί»;
Οπωσδήποτε. Κοίταξε να δεις, λίγο πολύ 
νοµίζω ότι για το κοµµάτι της παραγωγής 
οι κατευθύνσεις είναι συγκεκριµένες. ∆εν 
µπορούµε να κάνουµε µεγάλες διαφοροποιήσεις. 
Στην εµπορία όµως νοµίζω πως µπορούµε να 
µπορούν να γίνουν πολλά. Σήµερα δυστυχώς 
πολλά χρήµατα που θα έπρεπε να πηγαίνουν 

στους αγρότες, χάνονται στους µεσάζοντες. 

Ποια είναι η πρόταση που θεωρείς εσύ ότι 
θα µπορούσε να δουλέψει; 
Αυτό που κάνουµε εµείς ουσιαστικά είναι 
δεν είναι κάτι καινοτόµο. Αποθηκεύουµε στις 
εγκαταστάσεις µας τα σιτάρια, τα καλαµπόκια 
και τα βαµβάκια και τα πουλάµε όταν είναι 
συµφέρουσα η τιµή. Σίγουρα πολλοί που 
αποθήκευσαν ένα προϊόν και χάσανε, ίσως 
απογοητεύτηκαν. Είναι λάθος όµως να 
κρίνεις µε µία χρονιά. Πρέπει να το δεις σε 
βάθος χρόνου. Από τη µακρά εµπειρία µας 
σε διαβεβαιώ ότι είναι ο µόνος τρόπος για να 
αυξήσει ο παραγωγός τα εισοδήµατά του. 

Χρειάζονται επενδύσεις και σε υποδοµές.
Υπάρχουν προγράµµατα που µπορούν να 
αξιοποιηθούν. Και εµείς έχουµε στα σχέδιά 
µας να φτιάξουµε ψυκτικούς θαλάµους για τα 
φρούτα µας και θα ανοίξουν και άλλες πόρτες, 
απευθείας από εµάς στο λιανεµπόριο. Πρέπει 
επίσης να φτιάξουµε κάποια σιλό για να 
αποθηκεύουµε τα δηµητριακά µας, τα οποία 
αυτή τη στιγµή µπαίνουν σε αποθήκες και αυτό 
σηµαίνει ρίσκο για τη διατήρηση της ποιότητάς 
τους για µεγάλο διάστηµα.

«∆εν µπορείς να βγάζεις ένα πρόγραµµα ανά 4-5 χρόνια 
και να πρέπει εγώ να ξέρω ποιες θα είναι ανάγκες µου 
σε 5 χρόνια, µε λεπτοµέρειες µάλιστα, για να επιλέξω τι 
µηχάνηµα θα πάρω. Αυτό πρέπει να αλλάξει. Να τρέχει 
το πρόγραµµα διαρκώς, να κάνω την αίτηση µου και 
να εγκρίνοµαι ή να απορρίπτοµαι σε σύντοµο χρονικό 
διάστηµα» σηµειώνει ο κ. Κουτσοκώστας.
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Μεταξύ απευθείας εµπορίας και 
συµβολαιακής συνεργασίας, τι είναι 
καλύτερο για τον παραγωγό; 
Και το ένα κοµµάτι και το άλλο, έχει 
πλεονεκτήµατα και µειονεκτήµατα. Σε µια 
συµβολαιακή συνεργασία έχεις το κεφάλι σου 
ήσυχο για το τι θα γίνει µετά από λίγες µέρες 
το προϊόν σου. Όσον αφορά στην απευθείας 
εµπορία, εκεί έχεις έξτρα άγχος και κόπο. 

Ίσως µεγαλύτερο ρίσκο, αλλά και 
µεγαλύτερη επιβράβευση στο τέλος; 
Αν µιλάµε για βιοµηχανικά προϊόντα, όπως το 
βαµβάκι ή το καλαµπόκι, δεν είναι και τόσο µεγάλη 
επιβράβευση. Σίγουρα µεγαλύτερη από το να το 
διαθέσεις σε µεσάζοντα. Όµως στο κοµµάτι των 
φρούτων, το περιθώριο του κέρδους µεγαλώνει.

Μια και αναφερθήκαµε στα φρούτα. Πώς 
είναι η συνεργασία µε τις βιοµηχανίες 
µεταποίησης; ∆ιότι ειδικά στο συµπύρηνο 
βλέπουµε κάθε χρόνο µια δυσαρέσκεια στις 
τάξεις των παραγωγών. 
∆εν µπορώ να ρίξω την ευθύνη µόνο στις 
βιοµηχανίες. ∆ιότι όταν έχουµε ανεξέλεγκτη 
φύτευση, χωρίς προγραµµατισµό, ε, και αυτοί τι 
θα κάνουν. Λειτουργεί ο νόµος της αγοράς. Όσο 
για την τιµή, πρέπει κάτι να κάνει το κράτος. ∆εν 
λέω να παρέµβει στον προσδιορισµό της, αλλά δεν 
µπορεί µε τη δικαιολογία της ελεύθερης αγοράς 
να δηµιουργούνται συνθήκες που παραπέµπουν 
σε καρτέλ. Γιατί αυτό γίνεται διαχρονικά στα 
συµπύρηνα ροδάκινα. 

Και πώς λύνεται το πρόβληµα;
Θα πρέπει να υπάρξει ένας προγραµµατισµός 
από το υπουργείο για το ποιες περιοχές 
µπορούν να καλλιεργήσουν τι και σε πόσα 
στρέµµατα. Να γίνουν ζώνες καλλιέργειας και 
να µην υπάρχει αυτό το ανεξέλεγκτο. Βλέπουµε 
επίσης πολλούς παραγωγούς, που είναι 
ετεροεπαγγελµατίες, και θεωρώ δηµιουργούν 
κι αυτοί πρόβληµα στον επαγγελµατία αγρότη.

Με τα εργατικά χέρια τι ισχύει στην περιοχή σας;
Το εργατικό χέρι είναι το πιο πολύτιµο 
«µηχάνηµα», αλλά δυστυχώς απουσιάζει από τα 
χωράφια. ∆εν ξέρω τι µπορεί ακριβώς να γίνει. 
∆ιακρατικές συµφωνίες µε Τρίτες χώρες; 

Με την τροπή που παίρνουν τα πράγµατα τι 
βλέπεις ως προς τη δοµή των ελληνικών 
εκµεταλλεύσεων τα επόµενα χρόνια; 
Τα τελευταία 15 χρόνια που ασχολούµαι µε τη 
γεωργία έχω δει πολλούς αγρότες να φεύγουν 
από το επάγγελµα και να έχουν συγκεντρωθεί 
σε λιγότερους ανθρώπους µεγαλύτερες 

καλλιέργειες. ∆εν νοµίζω όµως, ότι µπορούµε 
να συνεχίσουµε σε αυτό το µοτίβο. Γιατί στην 
Ελλάδα είναι οι εκτάσεις κατακερµατισµένες και 
δεν µπορούµε να ανταγωνιστούµε επιχειρήσεις 
του εξωτερικού, χιλιάδων στρεµµάτων. 

Οπότε, τι κάνουµε;
Θεωρώ πως πρέπει να πάµε σε πιο δυναµικές 
καλλιέργειες. Έχουµε ένα πολύ γόνιµο µέρος που 
πρέπει να το αξιοποιήσουµε στο έπακρο. Αλλά 
αυτό δεν µπορεί να γίνει µε παραγωγές όπως 
το βαµβάκι ή τα σιτηρά που απαιτούν µεγάλους 
πόρους σε γη και νερό. Είναι ασύµφορο κι 
έχει ηµεροµηνία λήξης. Γι’ αυτό άλλωστε εµείς 
µεγαλώνουµε κάθε χρόνο την καλλιέργειά µας 
σε δέντρα και λαχανικά. Σε δυναµικές παραγωγές 
γιατί νοµίζω πως εκεί είναι το µέλλον.

Τη νέα ΚΑΠ πώς την είδες; Η πρώτη χρονιά 
εφαρµογής είχε πολλά προβλήµατα…
Αυτό µε τη νέα ΚΑΠ δεν ξέρω πώς να το 
περιγράψω. Όλοι οι παραγωγοί κοιταζόµαστε 
µεταξύ µας και δεν ξέρουµε πώς θα 
προχωρήσει αυτό το πράγµα. Σίγουρα πρέπει 
να γίνουν αλλαγές και να πάµε σε πιο φιλικές 
προς το περιβάλλον πρακτικές, αλλά όχι µε έναν 
βίαιο τρόπο, που απαιτεί από εµάς πάρα πολλά, 
χωρίς να καταλαβαίνει τις ανάγκες µας. 

Χαµός έγινε και µε τις πληρωµές των 
επιδοτήσεων… 
Το θέµα των επιδοτήσεων εµείς προσπαθούµε 
να το αφήνουµε έξω από το κοµµάτι της 
λειτουργίας της εκµετάλλευσης. Να έρχονται 
και να βοηθούν επικουρικά. Τα έσοδα και τα 
έξοδα της εκµετάλλευσης δεν τα υπολογίζουµε 
µε βάση το τι επιδοτήσεις θα πάρουµε. 

Πώς βλέπεις την εκµετάλλευσή σας µετά 
από 3-5 χρόνια. Πού θα θέλατε να είστε; 
Τα περίπου 2.000 στρέµµατα που έχουµε αυτή 
τη στιγµή είναι ένα µέγεθος που µας ταιριάζει 
και µπορούµε να διαχειριζόµαστε σωστά. Οπότε 
θα κοιτάξουµε µε αυτό το µέγεθος να πάµε, 
όπως σου είπα, σε πιο δυναµικές καλλιέργειες.

Η πρόβλεψή σου για την ελληνική γεωργία; 
Βλέπουµε πολλά νέα παιδιά που έχουν µπει 
στο επάγγελµα και αυτό είναι ενθαρρυντικό. Το 
πιο ελπιδοφόρο, όµως, εκτιµώ πως είναι ότι οι 
νέοι που έρχονται είναι συνειδητοποιηµένοι, 
κυρίως παιδιά αγροτικών οικογενειών. ∆ιότι 
είναι εξαιρετικά δύσκολο, αν όχι ακατόρθωτο, να 
γίνει κανείς σήµερα αγρότης, αν δεν έχει ήδη µία 
υποτυπώδη υποδοµή. Πιστεύω πως είναι στη 
σωστή κατεύθυνση τα πράγµατα µε τους νέους 
αγρότες και ότι θα έρθουν καλύτερες µέρες. 

▲

Προσπαθούµε να έχουµε  
όσο το δυνατόν πιο σύγχρονα 
τεχνολογικά εργαλεία
Σε ό,τι αφορά τα παρελκόµενα που 
χρησιµοποιεί στην εκµετάλλευσή του ο 
∆ηµήτρης Κουτσοκώστας, σηµειώνει τα 
εξής: «Προσπαθούµε κι εδώ να έχουµε 
σύγχρονα τεχνολογικά εργαλεία, όσον 
αφορά στη λίπανση και στον ψεκασµό. 
Το τελευταίο απόκτηµά µας είναι ο 
εξοπλισµός της Αugmenta. Σαρώνει 
την περιοχή µπροστά από το τρακτέρ 
και σε πραγµατικό χρόνο µεταβάλλονται 
οι δόσεις λιπάσµατος που ρίχνουµε. 
Θα επενδύσουµε επίσης σε σύγχρονες 
σπαρτικές. Αφού έχουµε εξελίξει το 
κοµµάτι της µεταβλητής δόσης στα 
λιπάσµατα και στους ψεκασµούς, 
που µειώνουν το κόστος, το επόµενο 
βήµα είναι να πάµε και στη µεταβλητή 
σπορά. Και σίγουρα θέλω να αλλάξω 
κάποια τρακτέρ πριν παλαιώσουν και 
επιβαρύνουν το κόστος παραγωγής». 

32-35_sunenteuksi_koutsokostas.indd   35 14/05/2024   21:21



36 ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
& ΘΡΕΨΗ Μ Α Ι Ο Σ  2 0 2 4

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ

Στιγµιότυπο από τον φετινό πειραµατικό 
ψεκασµό µε drone στην καλλιέργεια σιταριού, 
στο αγρόκτηµα του Agricultural University 
of Athens στην Αλιάρτο, µε τη συνεργασία 
της οµάδας του εργαστηρίου Γεωργικής 
Μηχανολογίας του ΓΠΑ και την K&N 
E�hymiadis S.A.. Σκοπός η σύγκριση της 
αποτελεσµατικότητας και της διασποράς του 
ψεκαστικού νέφους µεταξύ του drone και του 
ψεκαστικού µε µπάρα.
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ΙΣΧΥΡΟ ΤΟ ∆ΥΝΑΜΙΚΟ ΤΩΝ DRONES  
ΣΤΗΝ ΠΡΑΞΗ ΤΗΣ ΓΕΩΡΓΙΚΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ
> Σε εξέλιξη βρίσκεται το ευρωπαϊκό ερευνητικό έργο ICAERUS (Horizon Europe) µε συντονιστή το 
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο της Αθήνας και τη συµµετοχή του ΕΣΥΦ µε οµάδα εργασίας εµπειρογνωµόνων 

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

Τ ην ανάπτυξη των ικανοτήτων των drones 
(Συστήµατα µη Επανδρωµένων Αεροσκαφών, 
ΣµηΕΑ) ως τη νεότερη εξέλιξη της ψηφιακής 
τεχνολογίας, για χρήση τους σε αγροτικές 
υπηρεσίες, µελετά το έργο ICAERUS, το 
οποίο ξεκίνησε τον Ιούλιο του 2022 και έχει 
διάρκεια 4 έτη. Στο πρόγραµµα συµµετέχουν 
13 φορείς από οκτώ χώρες της ΕΕ, αναµεσά 
τους ακαδηµαϊκά και ερευνητικά ιδρύµατα 
(όπως π.χ. το Wageningen University στην 
Ολλανδία), εκπρόσωποι της βιοµηχανίας, 
συµπεριλαµβανοµένων κατασκευαστών 
και παρόχων υπηρεσιών ΣµηΕΑ και µη 
κερδοσκοπικοί οργανισµοί.
Το όραµα του ICAERUS είναι να διερευνήσει 
ευκαιρίες και να παρέχει µια πιο ολοκληρωµένη 
και διασυνδεδεµένη περιγραφή των 
δυνατοτήτων και των επιπτώσεων των drones 
ως οχήµατα πολλαπλών χρήσεων. Στόχος 
του, να αναδείξει και να υποστηρίξει, µέσω 
εφαρµογής, την αποτελεσµατική, αποδοτική και 
ασφαλή ανάπτυξη των drones, καθώς και να 
εντοπίσει τους κινδύνους και τις προστιθέµενες 
αξίες που σχετίζονται µε τη χρήση τους. 
Για το σκοπό αυτό, αναπτύσσει πέντε (5) 
συγκεκριµένες εφαρµογές drones (πιλοτικά), 
για τη διερεύνηση του δυναµικού των drones 
στη γεωργική παραγωγή, τη δασοκοµία και τις 
αγροτικές κοινότητες.
  
Επιδεικτικοί αγροί και πειραµατισµός
Ο Ε.ΣΥ.Φ. εξελίσσει τη συνεργασία που διατηρεί 
από τις αρχές του 2021 µε το Εργαστήριο 
Γεωργικής Μηχανολογίας του ΓΠΑ και 
την οµάδα του Καθηγητή Σπύρου Φουντά 
(συντονιστής του ICAERUS). Στο πλαίσιο του 
έργου, θα συµβάλλει ενεργά στην οργάνωση 
και δηµιουργία αγρών για επίδειξη (Demo 
Farms) και πειραµατισµό επί των ψεκαστικών 
drones στους Νοµούς Αττικής και Βοιωτίας.
Επιπλέον, ο Ε.ΣΥ.Φ. θα συµβάλει στη διάδοση 

των αποτελεσµάτων του προγράµµατος. 
Συγκεκριµένα, θα αναλάβει την ενηµέρωση 
και εκπαίδευση παραγωγών και άλλων 
ενδιαφερόµενων περί των χρήσεων των 
drones στη γεωργία, θα συµµετέχει ενεργά 
σε συζητήσεις-προτάσεις για τη δηµιουργία 
σχετικού θεσµικού πλαισίου και θα διατηρεί την 
επικοινωνία µε τις εταιρείες φυτοπροστασίας 
στην Ελλάδα – µέλη του Ε.ΣΥ.Φ..
 Στο πλαίσιο της συµµετοχής του στο ICAERUS, 
ο Ε.ΣΥ.Φ. συνέστησε οµάδα εργασίας για 

την υποστήριξη και παρακολούθηση της 
εξέλιξης του έργου. Μέλη της οµάδας 
εργασίας αποτελούν εµπειρογνώµονες από 
τη βιοµηχανία της φυτοπροστασίας (εταιρείες 
µέλη του Ε.ΣΥ.Φ.) πάνω στα αντικείµενα της 
ψηφιακής γεωργίας και της γεωργίας ακριβείας. 
Η συνολική εµπειρία της οµάδας όσον αφορά 
σε τεχνικές εφαρµογής ψηφιακών εργαλείων 
στο πεδίο, θα βοηθήσει στον εµπλουτισµό του 
πιλοτικού προγράµµατος πειραµάτων επί των 
ψεκαστικών drones. 

Ιδανικές συνθήκες και παράµετροι
Στόχοι των πειραµάτων είναι η εύρεση των 
ιδανικών συνθηκών και παραµέτρων ψεκασµού 
και η σύγκριση της αποτελεσµατικότητας και του 
περιβαλλοντικού αντίκτυπου των υφιστάµενων 
συµβατικών πρακτικών µε τις πρακτικές 
ψεκασµού µε drones.
Περισσότερα για το πρόγραµµα ICAERUS στην 
ιστοσελίδα: https://icaerus.eu/
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H  ΤractorGPS παρουσιάζει τη ναυαρχίδα 
των ψεκαστικών drone της XAG P100 
Pro στις εφαρµογές ψεκασµού µε drone, 
ενσωµατώνοντας 4 εργασίες σε ένα XAG 
drone: Ψεκασµός, Λίπανση, Σπορά και 
Χαρτογράφηση Φυτοϋγείας των καλλιεργειών. 
Με ανανεωµένο σχεδιασµό αναδιπλούµενου 
βραχίονα, ακρίβεια πλοήγησης επιπέδου 
RTK 0-2 cm και νέες τεχνολογίες ψεκασµού, 
υπόσχεται ραγδαία αύξηση παραγωγικότητας 
και βελτίωση στην απόδοση των εφαρµογών, 
ακόµα και στις πιο απαιτητικές συνθήκες και 
καλλιέργειες. 

Το µοναδικό drone µε αγροτική 
φιλοσοφία πλατφόρµας - 
παρελκοµένου 
Ο νέος πρωτοποριακός σχεδιασµός του P100 
Pro διαχωρίζει την ιπτάµενη πλατφόρµα από 
τα συστήµατα εργασίας, καλύπτοντας διάφορες 
ανάγκες πεδίου και διευκολύνοντας τη 
διαδικασία συναρµολόγησης, ενώ το βάρος και 
το µέγεθος του drone είναι µειωµένο, γεγονός  
που διευκολύνει τη µεταφορά του ακόµη και 
από ένα άτοµο. Η αρχιτεκτονική διαχωρισµού 
ιπτάµενης πλατφόρµας-παρελκοµένου του 
drone επιτρέπει την γρήγορη εναλλαγή plug-n-
play των υποσυστηµάτων ψεκασµού Revospray 

3, λίπανσης Revocast 3 και χαρτογράφησης 
Realterra σε 1’ από τον χρήστη.

Ο ψεκασµός κάθε φυτοπροστατευτικού  
σκευάσµατος απροβληµάτιστα µε  
το P100 Ρro Revospray 3
Το προηγµένο σύστηµα ψεκασµού Revospray 3 
του drone P100 Pro έρχεται να αυξήσει περαιτέρω 
την αποδοση του αεροψεκασµού, µε πλάτη 
εργασίας που φτάνουν τα 10 m! Συνδυάζοντας 
νέες περισταλτικές αντλίες και βαλβίδες, µε την 
ώριµη τεχνολογία φυγοκεντρικού ψεκασµού I-
Rass 3ης γενιάς που όλοι θέλουν να αντιγράψουν, 
το P100 Pro µπορεί να ψεκάσει οποιοδήποτε 
σκεύασµα (υγρό ή σκόνη), µε ευελιξία επιλογής 
σταγόνας απο 60-500 µm, προσφέροντας τέλεια 
εφαρµογή φυτοπροστασίας σε οποιοδήποτε τύπο 
καλλιέργειας. 

Σύστηµα Λίπανσης Revocast 3
Το ανανεωµένο σύστηµα λίπανσης Revocast 3 

της XAG διαθέτει κάθετους φυγοκεντρικούς 
δίσκους διασποράς που παρέχουν γρήγορη 
κατακόρυφη επιτάχυνση προς τα κάτω, 
αψηφώντας τις ριπές του αέρα. Το πλάτος 
λίπανσης προσαρµόζεται µε ακρίβεια ανάλογα 
µε το ύψος πτήσης, προσφέροντας οµοιόµορφη 
κάλυψη χωρίς κενά ή επικαλύψεις. Ταυτόχρονα, 
ο σχεδιασµός του λιπασµατοδιανοµέα επιτρέπει 
αυτόνοµη τµηµατική ρίψη δεξιά και αριστερά 
αυξάνοντας την αποδοση σε παράγωνα 
χωράφια. Με τον κάδο χωρητικότητας 80 
λίτρων το P100 Pro είναι σε θέση να προσφέρει 
παραγωγικότητα των 1300 κιλά/ώρα, κάνοντάς 
το ιδανικό για επεµβάσεις σποράς ή λίπανσης.

Realterra 2 – Τηλεπισκόπηση έως και 
130 στρέµµατα σε µία πτήση
Το σύστηµα χαρτογράφησης XAG Realterra 2 
σε συνδυασµό µε το XAG P100 Pro, επιτρέπουν 
την εύκολη καταγραφή συνόρων και 
εµποδίων σε περιοχές όπου το ανάγλυφο των 
χωραφιών κάνει δύσκολο το σχεδιασµό και την 
πραγµατοποίηση πτήσης. Με την ολοκλήρωση 
της πτησης τηλεπισκόπησης, γίνεται 
απευθείας επεξεργασία και συγχρονισµός 
του ορθοµωσαϊκού τρισδιάστατου χάρτη στην 
mobile εφαρµογή XAG One, χωρίς την ανάγκη 
σύνδεσης στο internet.

XAG P100 PRO � ΤΟ ΑΠΟΛΥΤΟ ΕΡΓΑΛΕΙΟ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΗΤΙΚΩΝ ΦΡΟΝΤΙ∆ΩΝ ΑΠΟ ΑΕΡΟΣ
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Μπορεί η σύγχρονη φυτοπροστασία 
και θρέψη να προσεγγίσει την 
αειφορία και τι σηµαίνει αυτό για τον 
παραγωγό; 

“Η διατήρηση της 
βιοποικιλότητας παραµένει η απάντηση 
σε πολλές προκλήσεις αειφόρου 
ανάπτυξης. Η Emphyton, αποκτώντας 
µέσω της εξειδίκευσης µια πολύχρονη 
εµπειρία στη διαφυλλική θρέψη 
των καλλιεργειών, έδωσε λύσεις τα 
τελευταία χρόνια στη βιοδιέγερση και 
στην αντιµετώπιση των διαφόρων 
στρες (Θερµικά αίτια). Η κλιµατική 
αλλαγή φέρνει αλλαγές στην τροφική 
αλυσίδα, έτσι επενδύοντας ταυτόχρονα 
στην «έξυπνη φυτοπροστασία» 
θεωρούµε ότι παρέχουµε τις 
απαιτούµενες λύσεις που αποτελούν 
ελπίδα για τον αγρότη µας.  Αρχικά η 
εύστοχη εφαρµογή των βιοδιεγερτών 
σε όλες τις καλλιέργειες έχει ως 
αποτέλεσµα την πρόκληση σηµάτων 
στο ριζικό σύστηµα για επιτάχυνση 
των λειτουργιών της. ∆εν πρέπει 
να ξεχνά ο καλλιεργητής ότι η ρίζα, 
εκτός από µέσο στήριξης των φυτών, 
αποτελεί την κινητήριο δύναµη όλων 
των καλλιεργειών µας. Επιπρόσθετα 

η µείωση των χηµικών προϊόντων 
φυτοπροστασίας και λίπανσης είναι 
στρατηγική µας ως εταιρεία γι’ αυτό 
και επενδύουµε στην πληρέστερη 
αξιοποίηση του υπάρχοντος δυναµικού 
των εδαφών µας σε θρεπτικά 
καθώς και στην αντιµετώπιση 
πλήθους εχθρών και ασθενειών που 
απασχολούν τις καλλιέργειες πάντα µε 
προϊόντα φιλικά προς το περιβάλλον. 
Ο στόχος δεν είναι φυσικά να 
αντικατασταθούν τα χηµικά «εργαλεία» 
καταπολέµησης αλλά να µειωθούν 
αξιοποιώντας τα σωστά και σεβόµενοι 
την τροφική αλυσίδα.    

Ψηφιακή απεικόνιση, φασµατοσκοπία 
και drones οδηγούν σε διαφορετικές 
δοσολογίες ή ακόµα και σε νέα 
σκευάσµατα;

“Η σύγχρονη φυτοπροστασία 
σηµαίνει αποτελεσµατική παρατήρηση, 
εύστοχες εφαρµογές µε προϊόντα 
φιλικά προς το περιβάλλον. Η 
στρατηγική αντιµετώπισης εχθρών 
και ασθενειών πλέον είναι µια 
πολυπαραγοντική υπόθεση που 
ξεφεύγει από την κλασική µέθοδο 
χηµικής καταπολέµησης. Σαφώς και 
υπάρχουν τα εργαλεία πρόβλεψης 
της χηµικής εφαρµογής τα οποία 
εκσυγχρονίζονται συνεχώς, πλην 
όµως θα πρέπει να συνδυαστούν 
και µε τη βιοδιέγερση των φυτικών 
οργανισµών προς όφελος της 
επίκτητης άµυνας που διαθέτουν.
Ως Emphyton εδώ και κάποια 
χρόνια επενδύουµε συνεχώς σε 
µεθόδους ψηφιακής καταγραφής και 
αυτοµατοποίησης της καλλιέργειας 
αρχικά της µηλιάς µε στόχο την 
µείωση των εισροών και ταυτόχρονα 
την αύξηση της ποιότητας των 

παραγόµενων προϊόντων έχοντας 
ήδη εγκαταστήσει µετεωρολογικούς 
σταθµούς.Ο στόχος µας είναι: 
Καταγραφή των επιρροών των 
κλιµατικών παραµέτρων της 
κάθε περιοχής στις συνήθειες 
ανάπτυξης των καλλιεργειών και 
την πορεία εξέλιξης των εχθρών 
της καλλιέργειας. Επίσης να 
προσαρµόσουµε τη διαχείριση της 
καλλιέργειας ώστε να πετύχουµε 
αύξηση ποιότητας, έγκαιρη και 
αποτελεσµατική φυτοπροστασία 
χρησιµοποιώντας ηπιότερες µορφές 
πέραν των κλασικών χηµικών µορίων 
καθώς και µείωση της λίπανσης 
αυξάνοντας µε τη χρήση των 
µικροοργανισµών τη διαθεσιµότητα 
των απαιτούµενων θρεπτικών.  
Χρησιµοποιούµε: ■ Αισθητήρες 
µέτρησης εδαφικής υγρασίας στη 
ριζόσφαιρα ■Ηλεκτρονικές παγίδες 
εντόµων ■Μοντέλα πρόβλεψης 
ρίσκου ανάπτυξης ασθενειών 
■ ∆είκτες ανάπτυξης καλλιέργειας 
■ Μικροοργανισµούς αποδέσµευσης 
του Φωσφόρου, Καλίου καθώς και 
βακτήρια αζωτοδέσµευσης και 
■ Προϊόντα συγκράτησης της 
εδαφικής υγρασίας κάνοντας έτσι 
καλύτερη αξιοποίηση των υδάτινων 
αναγκών της καλλιέργειας.
Ποιο προϊόν θα βλέπατε ως την 
αιχµή του δόρατος στο portfolio 
της εταιρείας σας για τη νέα 
καλλιεργητική περίοδο;      

“Ο βιοδιεγέρτης της Emphyton, 
Vita-S®, είναι ειδικά σχεδιασµένος για 
να αυξήσει την ποσότητα αλλά και την 
ποιότητα της παραγωγής βοηθώντας 
το φυτό να ξεπεράσει τα διάφορα 
στρες κατά την κρίσιµη περίοδο της 
ανθοφορίας. Ταυτόχρονα, διεγείρει 
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Γίνεται η φυτοπροστασία να 
συµβαδίζει µε την προστασία του 
περιβάλλοντος και ποια είναι τα 
βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση;

“Ναι, η φυτοπροστασία µπορεί 
να συµβαδίζει µε την προστασία του 
περιβάλλοντος µε την υιοθέτηση 
ορισµένων πρακτικών και µέτρων. 
Ορισµένα βήµατα που µπορούν να 
ακολουθηθούν είναι:
1. Ορθή και συστηµατική λίπανση: 
Ένα καλοταϊσµένο και γερό φυτό 
είναι σίγουρα πολύ πιο ανθεκτικό σε 
οποιαδήποτε προσβολή σε σχέση 
µε ένα καχεκτικό και µε ανεπαρκή 
λίπανση φυτό. 2. Χρήση οργανικών 
και βιολογικών µεθόδων ελέγχου 
επιβλαβών ειδών: Η αντικατάσταση 
χηµικών φυτοφαρµάκων µε φυσικές 
ή βιολογικές εναλλακτικές µπορεί να 
µειώσει τη ρύπανση του περιβάλλοντος. 
3. Προαγωγή της βιοποικιλότητας: 
Η διατήρηση και η αύξηση της 
βιοποικιλότητας στα αγροκτήµατα 
µπορεί να συµβάλει στη φυσική 
ρύθµιση των επιβλαβών οργανισµών 
και να µειώσει την ανάγκη για χρήση 
φυτοφαρµάκων. 4. Εκπαίδευση και 
ενηµέρωση: Η εκπαίδευση των 

αγροτών και των επαγγελµατιών 
στη χρήση βέλτιστων πρακτικών 
φυτοπροστασίας µπορεί να συµβάλει 
στην υιοθέτηση πιο βιώσιµων µεθόδων.
Αυτά είναι κάποια από τα µέτρα που 
µπορούν να συµβάλουν στη δηµιουργία 
ενός πιο βιώσιµου και περιβαλλοντικά 
φιλικού συστήµατος φυτοπροστασίας.

Πόσο κοντά βλέπετε να έρχονται η 
φυτοπροστασία µε τη θρέψη και τι 
ρόλο καλείται να παίξει τελικά σε όλα 
αυτά η ψηφιακή εποχή;

“Η συνέχιση της ανάπτυξης 
της ψηφιακής τεχνολογίας µπορεί 
να παίξει έναν σηµαντικό ρόλο στη 
συγχώνευση της φυτοπροστασίας 
µε τη θρέψη και τη βιώσιµη γεωργία. 
Οι τεχνολογικές εξελίξεις όπως οι 
αισθητήρες, τα drones, η τεχνητή 
νοηµοσύνη και η ανάλυση δεδοµένων 
µπορούν να παρέχουν πληροφορίες 
και εργαλεία που επιτρέπουν στους 
αγρότες να λαµβάνουν πιο ακριβείς 
και προσαρµοσµένες αποφάσεις για τη 
διαχείριση των καλλιεργειών τους.
Η συνδυασµένη χρήση αισθητήρων και 
δεδοµένων για την παρακολούθηση 
της υγείας των φυτών, των κλιµατικών 
συνθηκών και της εδαφικής κατάστασης  
µε τεχνολογίες που σχετίζονται µε την 
θρέψη όπως η προηγµένη γεωγραφική 
πληροφορία (GIS), και η ακριβής 
γεωργία µπορούν να συµβάλουν 
στη βελτίωση της απόδοσης των 
καλλιεργειών και τη µείωση της 
ρύπανσης του περιβάλλοντος, αλλά και 
των κοστολογίων. Συνολικά, η ψηφιακή 
εποχή µπορεί να επιτρέψει στην αγροτική 
παραγωγή να γίνει πιο αποδοτική, 
βιώσιµη και περιβαλλοντικά φιλική µέσω 
της ολοκληρωµένης χρήσης τεχνολογίας 
για τη διαχείριση των φυτών, των 
εδαφών και των πόρων.

Ποια είναι τα δικά σας προϊόντα 
(ετικέτες) που απαντούν µε επιτυχία στα 
κελεύσµατα της πράσινης µετάβασης 
και σε ποιες καλλιέργειες εστιάζουν; 

“H GAVRIEL εδώ και πολλά χρόνια 
έχει αναγνωρίσει την ανάγκη για στροφή σε 
«πιο πράσινες λύσεις θρέψης», καθώς δίνει 
αυξηµένη έµφαση στο περιβάλλον, στο κλίµα 
και στη βιωσιµότητα της παραγωγής των 
τροφίµων. Στα πλαίσια της επίτευξης αυτών 
των στόχων αναζητεί συνεχώς, βρίσκει και 
προωθεί λιπάσµατα Νέας Τεχνολογίας, τα 
οποία έχουν υψηλό βαθµό αποδοτικότητας, 
έχουν δηλαδή όσο γίνεται µικρότερες 
απώλειες προς το περιβάλλον και υψηλό 
βαθµό απορρόφησης από τα φυτά.
Σε αυτή την κατηγορία ανήκουν:
■ Η σειρά σταθεροποιηµένων 
λιπασµάτων Nutrimore µε 
σταθεροποιητή ουρεάσης Agrotain. 
■ Τα επίσης σταθεροποιηµένα 
λιπάσµατα Deplant αλλά µε 
σταθεροποιητή νιτροποίησης DMPP. 
■ Η ολοκαίνουργια σειρά Nutrimore Gold, 
µε σταθεροποιητή ουρεάσης Agrotain 
αλλά και booster που ενισχύει την 
ανάπτυξη της ρίζας και το µεταβολισµό του 
αζώτου στο εσωτερικό των φυτών. 
■ Τα χηλικά ιχνοστοιχεία IDHA, τα µοναδικά 
άµεσα βιοδιασπώµενα στην ελληνική αγορά, 
που ενισχύουν τις σειρές ΝΡΚ κρυσταλλικών 
λιπασµάτων που παράγει η εταιρεία. 
■ Τα µοναδικά DDP-Wolf Trax 
ιχνοστοιχεία,  σε µορφή σκόνης µε τα 
οποία η GAVRIEL ενισχύει κάποιους 
τύπους στις σειρές λιπασµάτων 
NUTRIMORE, DEPLANT και CERES.
Τα παραπάνω λιπάσµατα είναι 
κατάλληλα για όλες τις καλλιέργειες, 
καθώς εµπεριέχουν µεγάλη ποικιλία σε 
τύπους. Έτσι συµβάλλουν στην εύστοχη 
και αποτελεσµατική λίπανση, που θα 
πρέπει να είναι και το ζητούµενο κάθε 
επαγγελµατία παραγωγού.

∆ΗΜ. ΓΑΒΡΙΗΛ & ΣΙΑ ΕΠΕ

ΠΡΑΣΙΝΕΣ ΛΥΣΕΙΣ ΘΡΕΨΗΣ
ΣΕ ΚΑΘΕ ΑΓΡΟ ΚΑΙ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ
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Nutrimore Gold, για... χρυσές αποδόσεις στην επιφανειακή λίπανση 

Τα αποδεδειγµένα αποτελεσµατικά 
Nutrimore N-PLUS και Nutrimore Winner 
κυκλοφορούν πλέον και σε εκδοχή Gold 
και είναι ενισχυµένα µε δύο καινοτοµίες για 
άριστη αξιοποίηση αζώτου.

ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑ Νο1, που δρα  
στα ένζυµα των φυτών:
Τα Nutrimore GOLD είναι ενισχυµένα µε 
ένα µείγµα ψευδαργύρου - µολυβδαινίου, 
µοναδικής τεχνολογίας, που λειτουργεί ως 
booster στην ακόµα καλύτερη αξιοποίηση 
του αζώτου από τα φυτά. Το µολυβδαίνιο 
βοηθά το µεταβολισµό του αζώτου µέσα στο 
φυτό - επιταχύνει τη µετατροπή του αζώτου 
σε αµινοξέα και στη συνέχεια σε πρωτεΐνες.

Ο ψευδάργυρος (Zn) DDP συντελεί στην 
ανάπτυξη των ριζών - βοηθά τα φυτά να 
έχουν καλύτερη πρόσβαση στο άζωτο του 
εδάφους και άριστη αξιοποίησή του. Βοηθά 
επίσης τα φυτά να σχηµατίσουν αυξητικές 
ορµόνες, πρωτεΐνες και άµυλα.

ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑ Νο2 που δρα  
στα ένζυµα του εδάφους:
Τα Nutrimore Gold είναι ενισχυµένα 
µε τον αποδεδειγµένα αξιόπιστο και 
αποτελεσµατικό σταθεροποιητή ουρεάσης 
Agrotain ο οποίος κυκλοφορεί ήδη εδώ 
και 15 χρόνια στην ελληνική αγορά. Με 
την παρουσία του σε επαρκή ποσότητα και 
εφαρµοσµένος στο 100% του ουρεϊκού 

αζώτου που περιέχεται, το Agrotain 
µπλοκάρει το ένζυµο της ουρεάσης 
στο έδαφος και συντελεί στην αποφυγή 
απωλειών αζώτου λόγω εξαέρωσης 
που προκαλείται µε την εφαρµογή 
αζωτούχων λιπασµάτων. Βοηθά στην 100% 
απορρόφηση και αξιοποίηση του αζώτου 
από τα φυτά και την αύξηση σοδειάς σε 
όλες τις καλλιέργειες.
Τα λιπάσµατα Nutrimore N-Plus Gold και 
Nutrimore Winner Gold είναι κατάλληλα για 
όλες τις καλλιέργειες και εφαρµόζονται µε 
διασπορά αλλά και µέσω υδρολίπανσης.
Λιπάσµατα αποδεδειγµένα 
αποτελεσµατικά µε πειραµατικά που έχουν 
πραγµατοποιηθεί σε παγκόσµιο επίπεδο.
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Γίνεται η φυτοπροστασία να συµβαδίζει 
µε την προστασία του περιβάλλοντος 
και ποια είναι τα βήµατα προς αυτή την 
κατεύθυνση;

“Στην πραγµατικότητα, µε τον 
τρόπο που εξελίσσονται τα πράγµατα 
όσον αφορά την επιστήµη της 
γεωπονίας αλλά και την ευρωπαϊκή 
νοµοθεσία που διέπει την κυκλοφορία 
των αγροεφοδίων συνολικότερα, το 
ερώτηµα που πρέπει να διατυπωθεί 
είναι: Πώς γίνεται ακόµη να συζητάµε 
την πιθανότητα να µην συµβαδίζει 
η φυτοπροστασία και η θρέψη των 
φυτών µε το βασικό στόχο της 
προστασίας του περιβάλλοντος; Έχουµε 
φτάσει, καιρό τώρα, στο «σηµείο 
µηδέν» επί του θέµατος και όσοι ακόµη 
δρουν επαγγελµατικά, αρνούµενοι να 
προσαρµοστούν και να ακολουθήσουν 
τη βασική αυτή ανάγκη, σίγουρα δεν 
δρουν υπεύθυνα!

Πόσο κοντά βλέπετε να έρχονται 
η φυτοπροστασία µε τη θρέψη και 
τι ρόλο καλείται να παίξει τελικά σε 
όλα αυτά η ψηφιακή εποχή;

“Στις µέρες µας, όπως 
συχνά συζητάµε, φυτοπροστασία 
και θρέψη θα πρέπει να θεωρούνται 

ως «µια κοινή πρακτική» στη 
διαχείριση της καλλιέργειας. Η σωστή 
θρέψη των φυτών δρα µε διπλό 
συνεργιστικό ρόλο στην υποβοήθηση 
της αποτελεσµατικότητας της 
φυτοπροστασίας!
Πρώτον, εξειδικευµένες λύσεις και 
προϊόντα θρέψης-βιοδιέγερσης, όπως 
αυτά που προτείνει και εµπορεύεται 
η Timac Agro, επηρεάζουν θετικά 
την ευρωστία, την ανάπτυξη και τη 
φυσιολογική λειτουργία των φυτών και 
των δέντρων, µε αποτέλεσµα εκείνα 
να αποδεικνύονται ανθεκτικότερα 
σε προσβολές και επιµολύνσεις από 
βιοτικούς παράγοντες.
∆εύτερον, η εφαρµογή σκευασµάτων 
όπως το VITALFIT, το SEACTIV 
RAME, καθώς και τα SEACTIV 
OPAL & TONIC (βιοδιεγέρτες-
σκευάσµατα θρέψης) της Timac Agro 
I ΛΥ∆Α ενεργοποιούν και ενισχύουν 
σηµαντικά το αµυντικό σύστηµα των 
φυτών και των δέντρων, ενισχύοντας 
την αποτελεσµατικότητα της 
φυτοπροστασίας αυτής καθαυτής σε 
µια καλλιέργεια.
Άλλωστε, πάντοτε έχουµε στο νου µας 
ότι: «Ένα ∆υνατό και Έτοιµο φυτό, είναι 
ένα Υγιές και Ανθεκτικό φυτό»! Μπορεί 
να αντιµετωπίσει αποτελεσµατικότερα 
οποιαδήποτε καταπόνηση και εχθρό...

Ποια είναι τα δικά σας προϊόντα 
(ετικέτες) που απαντούν µε επιτυχία 
στα κελεύσµατα της πράσινης 
µετάβασης και σε ποιες καλλιέργειες 
εστιάζουν;

“Αν η παραπάνω ολιστική 
προσέγγιση, συνδυαστεί µε σωστή 
και διαρκή ψηφιακή παρακολούθηση 
της καλλιέργειας, τα αποτελέσµατα 
για τον παραγωγό µπορεί να είναι 
εντυπωσιακά...
Οι ψηφιακές τεχνολογίες µπορούν να 
ενδυναµώσουν ακόµη περισσότερο 
τη σωστή και αποτελεσµατική 

TIMAC AGRO | ΛΥ∆Α

YΓΙΕΣ ΦΥΤΟ, Ο ΣΤΟΧΟΣ 
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χρήση των παραπάνω προϊόντων, 
καθώς όσο πιο εξειδικευµένα και 
τεχνολογικά αναβαθµισµένα είναι τα 
σκευάσµατα θρέψης που χρησιµοποιεί 
ο παραγωγός, τόσο µεγαλύτερη η 
ανάγκη εφαρµογής τους την κατάλληλη 
στιγµή µε τον κατάλληλο τρόπο, ώστε 
να επιτυγχάνεται το µέγιστο δυνατό 
αποτέλεσµα.
VITALFIT, SEACTIV RAME, 
SEACTIV OPAL & TONIC, αποτελούν 
προϊόντα της Timac Agro που 
µπορούν να εφαρµοστούν σε όλες τις 
καλλιέργειες µε σκοπό:
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α) τη βελτίωση της ανοχής των φυτών σε 
οποιοδήποτε είδος αβιοτικής καταπόνησης
β) την ενίσχυση και ενεργοποίηση του 
αµυντικού συστήµατος των φυτών
γ) την επαύξηση της αντοχής των φυτών 
απέναντι σε ποικίλες επιθέσεις και 
προσβολές
δ) τη βελτίωση της ευρωστίας των φυτών 
και την απρόσκοπτη ανάπτυξή τους
ε) την αύξηση της παραγωγικότητας των 
φυτών και την οµαλή ολοκλήρωση του 
βιολογικού τους κύκλου
στ) τη βελτίωση των ποιοτικών 
χαρακτηριστικών της τελικής παραγωγής της 
καλλιέργειας 
Όλα τα παραπάνω, αποσκοπούν βέβαια στην 
οικονοµική ευµάρεια του παραγωγού. Αυτός 
είναι ο κινητήριος µοχλός της αγροτικής 
οικονοµίας!

Τα οφέλη του συνδυασµού των δύο αυτών 
προϊόντων στην καλλιέργεια συνεισφέρει 
αποτελεσµατικά στην:
Προστασία της καλλιέργειας από  
τα αβιοτικά stress
Το VITALFIT είναι ένας βιοδιεγέρτης 
που ενισχύει την αντοχή του φυτού στις 
διάφορες καταπονήσεις ενώ παράλληλα 
η  εγκατάσταση του TUSAL στο ριζικό 
σύστηµα έχει ως αποτέλεσµα την προστασία 
του φυτού και καταπολέµηση των 
παθογόνων µικροοργανισµών. 
Ταυτόχρονα, µέσω της 
παραγωγής ποικίλων χηµικών 
ενώσεων που διεγείρουν 
το µεταβολισµό των φυτών, 
ενεργοποιείται ο µηχανισµός της 
Επαγόµενης ∆ιασυστηµατικής  
Αντοχής (ISR). Το VITALFIT 
συµµετέχει στην ρύθµιση των 
ουσιών αυτών.
Προστασία από το βιοτικό 
stress
Το VITALFIT, εκτός από τη 
δράση του κατά των stress, 
ενεργοποιεί το αµυντικό 
σύστηµα του φυτού, ώστε να 
είναι ανθεκτικότερο σε διάφορα 
είδη παθογόνων. Ταυτόχρονα, 
το TUSAL παρεµποδίζει την 
εγκατάσταση παθογόνων 
µυκήτων επιτυγχάνοντας, σε συνδυασµό µε το 
VITALFIT, την ολοκληρωµένη προστασία του 
φυτού. Επιπροσθέτως, το TUSAL ενεργοποιεί 
το µηχανισµό Επίκτητης ∆ιασυστηµατικής 
Αντοχής (SAR). Η ενεργοποίηση του SAR 
έχει ως αποτέλεσµα τη σύνθεση πρωτεϊνών 
παθογένεσης, φυτοαλεξινών και την αύξηση 
της δραστηριότητας των αντιοξειδωτικών 
ενζύµων, προάγοντας την αυξηµένη αντοχή 
ενάντια σε παθογόνους µικροοργανισµούς.
Προστασία και ανάκαµψη της 
καλλιέργειας πριν/µετά από δυσµενείς 

συνθήκες
Ο αποικισµός της ρίζας των φυτών 
από το TUSAL παρέχει ευεργετικές 
ιδιότητες στην καλλιέργεια, υποκινώντας 
τη φυσική σύνθεση φυτοορµονών που 
συµβάλλουν στην ανάπτυξη του φυτού, 
ενώ περιορίζεται η παραγωγή ορµονών 
γήρανσης. Παράλληλα, το VITALFIT 
παρέχει πρόδροµες ουσίες ορµονών που 
συνεισφέρουν στην ανάπλαση των ιστών και 
την επανεκκίνηση της καλλιέργειας.

Στρατολόγηση µικροβιώµατος 
– Αποτελεσµατικότερη θρέψη
Το VITALFIT ενισχύει το 
φαινόµενο της συµβίωσης 
µεταξύ των µικροοργανισµών 
εδάφους και της ρίζας, 
προωθώντας την ανάπτυξη 
του ριζικού συστήµατος και 
εποµένως την απορρόφηση 
των θρεπτικών συστατικών. 
Ταυτόχρονα, η εγκατάσταση του 
TUSAL στη ρίζα προάγει την 
περαιτέρω ανάπτυξή της καθώς 
και τη βελτίωση του εδαφικού 
pH , ευνοώντας την καλύτερη 
απορρόφηση των θρεπτικών 
συστατικών αυξάνοντας την 
ποιότητα και την ποσότητα της 
τελικής παραγωγής.
Η αποτελεσµατική συνέργεια 

του βιοδιεγέρτη VITALFIT µε το 
βιολογικό µυκητοκτόνο TUSAL, που 
βασίζεται στη δράση των αποκλειστικά 
καταγεγραµµένων στελεχών σαπροφυτικών 
µυκήτων Trichoderma atroviride (Τ11)  
και Trichoderma asperellum (Τ25), 
υποστηρίζεται από πειραµατικές εφαρµογές 
σε πληθώρα καλλιεργειών.

Έφη Πισκόπου
OPERATIONAL MARKETING & PRODUCT 

MANAGER

VITALFIT KAI TUSAL ΕΝΩΝΟΥΝ ΤΙΣ ∆ΥΝΑΜΕΙΣ 
ΤΟΥΣ ΓΙΑ ΑΥΞΗΣΗ ΤΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ

ΣΥΝ∆ΥΑΣΜΟΣ
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Γίνεται η φυτοπροστασία να συµβαδίζει 
µε την προστασία του περιβάλλοντος 
και ποια είναι τα βήµατα προς αυτή την 
κατεύθυνση; 

“Από τα πρώτα χρόνια η 
άσκηση της γεωργικής δραστηριότητας 
ήταν άρρηκτα συνδεδεµένη µε την 
κάλυψη των διατροφικών αναγκών 
του ανθρώπου. Η συλλογή τροφής 
και το κυνήγι δεν ήταν επαρκείς 
πηγές τροφίµων οπότε έπρεπε να 
υπάρχει παράλληλα καλλιέργεια της 
γης. Εφαρµογές φυτοπροστασίας 
µε τη βοήθεια φυσικών µέσων 
γινόταν από πολύ παλιά, στην πορεία 
χρησιµοποιήθηκαν ανόργανα 
φυτοπροστατευτικά προϊόντα και στη 
συνέχεια η επανάσταση ήρθε µε την 
ανακάλυψη των πρώτων οργανικής 
σύνθεσης µέσων φυτοπροστασίας.
Πλέον τα προϊόντα φυτοπροστασίας που 
είναι εγκεκριµένα στην Ε.Ε. πληρούν 
εκτός από αυστηρά κριτήρια ασφάλειας 
χρήστη και καταναλωτή, υψηλά 
περιβαλλοντικά πρότυπα. Η αξιολόγηση 
µιας δραστικής και η έγκρισή της, 
προϋποθέτει, ανάλογα µε τη φύση της, 

τη διενέργεια πολλών πολυδάπανων 
µελετών αγρού, εργαστηρίου και τη 
χρήση µοντέλων που προσοµοιάζουν 
στο χειρότερο σενάριο τις επιπτώσεις 
από τη χρήση της σε πραγµατικές 
συνθήκες.
Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα την 
απόσυρση πολλών παλιών δραστικών 
ουσιών και την έγκριση όλο και 
λιγότερων νέων για χρήση στην Ε.Ε.
Παράλληλα η έγκριση βιολογικών 
προϊόντων φυτοπροστασίας ή 
προϊόντων µε βάσει ουσίες µειωµένου 
κινδύνου µπορεί να συµπληρώσει τη 
συµβατική φυτοπροστασία.
Σταδιακά το πλαίσιο άσκησης της 
γεωργικής παραγωγής, άρα και 
φυτοπροστασίας, γίνεται µε τρόπο 
ολοένα και πιο φιλικό στο περιβάλλον 
και µε ασφάλεια για το χρήστη και τον 
καταναλωτή γεωργικών προϊόντων.

Πόσο κοντά βλέπετε να έρχονται η 
φυτοπροστασία µε τη θρέψη και τι ρόλο 
καλείται να παίξει τελικά σε όλα αυτά η 
ψηφιακή εποχή;

“Η αντοχή ενός φυτού στις 
διάφορες καταπονήσεις εξαρτάται 
άµεσα από τη σωστή του θρεπτική 
κατάσταση. Φυτά τα οποία εφοδιάζονται 
κανονικά µε τα απαραίτητα 
µακροστοιχεία και ιχνοστοιχεία έχουν 
πιο καλά διαµορφωµένους ιστούς, 
πιο ανθεκτικούς στις προσβολές 
από παθογόνα, είναι πιο εύρωστα να 
ανταποκριθούν στον ανταγωνισµό 
των ζιζανίων και αναπληρώνουν 
ευκολότερα τις απώλειες φυλλικής 
επιφάνειας και καρποφόρων 
οργάνων. Η SIPCAM ΕΛΛΑΣ διαθέτει 
προϊόντα θρέψης και βιοδιεγέρτες 
εξειδικευµένους.
Πλέον οι εισροές φυτοπροστασίας και 
θρέψης πρέπει να είναι τεκµηριωµένες 

ως προς την αναγκαιότητα και φυσικά 
να εφαρµόζονται επίκαιρα. Σε αυτή 
την επιδίωξη έρχεται να βοηθήσει η 
εξέλιξη της τεχνολογίας. Με τη βοήθεια 
της γεωργίας ακριβείας µπορούν να 
γίνουν εφαρµογές λίπανσης ανάλογα 
µε τη θρεπτική κατάσταση σε κάθε 
σηµείο του χωραφιού για παράδειγµα. 
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Με την παρακολούθηση των καιρικών 
συνθηκών και κάποιων άλλων 
παραµέτρων µπορεί να προβλεφθεί η 
πορεία εξέλιξης κάποιων ασθενειών 
µε συγκεκριµένα µοντέλα και να γίνουν 
στοχευµένες εφαρµογές φυτοπροστασίας 
για σηµαντικές ασθένειες όπως το 
φουζικλάδιο, η πυρικουλάρια, ο 
περονόσπορος. 
Βέβαια για να επωφεληθεί κανείς 
περισσότερο από τις ψηφιακές 
εφαρµογές, θα πρέπει η γεωργική 
εκµετάλλευση και τα αγροτεµάχια να 
έχουν ένα ορισµένο κρίσιµο µέγεθος 
έτσι ώστε να υπάρχει µεγαλύτερη 
οικονοµικότητα.

Ποια είναι τα δικά σας προϊόντα 
(ετικέτες) που απαντούν µε επιτυχία στα 

κελεύσµατα της πράσινης µετάβασης 
και σε ποιες καλλιέργειες εστιάζουν; 

“Η SIPCAM ΕΛΛΑΣ διαθέτει 
στον κατάλογό της προϊόντα 
εγκεκριµένα για βιολογική καλλιέργεια 
όπως είναι το φυσικό εντοµοκτόνο - 
νηµατοδωκτόνο Oikos 26EC, µε βάση 
την αζαντιραχτίνη. Παράλληλα υπάρχει 
πρόγραµµα ανάπτυξης πολλών νέων 
προϊόντων από τη SIPCAM ΕΛΛΑΣ, 
µε ήπιο οικοτοξικολογικό προφίλ 
και κάποια από αυτά απαλλάσσονται 
από τον καθορισµό µέγιστων ορίων 
υπολειµµάτων MRLs.
Η SIPCAM ΕΛΛΑΣ επενδύει σε 
προϊόντα που καλύπτουν τις 
σύγχρονες απαιτήσεις της Ε.Ε. 
και καλύπτει τις απαιτήσεις του 

σύγχρονου Έλληνα παραγωγού, µε 
κατάλληλες λύσεις. Το µεταφυτρωτικό 
ζιζανιοκτόνο MIZUKI καταπολεµά 
δύσκολα πλατύφυλλα ζιζάνια όπως 
η κόνυζα, το πολυκόµπι σε πλήθος 
δενδρωδών καλλιεργειών, το 
ζιζανιοκτόνο STAPLE, µε χορήγηση 
άδειας κατά παρέκκλιση, ελέγχει 
πλατύφυλλα ζιζάνια και κύπερη 
στην καλλιέργεια του βαµβακιού, το 
ζιζανιοκτόνο BRIXTON ελέγχει ετήσια 
και πολυετή αγρωστώδη σε ετήσιες 
και πολυετείς καλλιέργειες.
Η πράσινη µετάβαση ίσως πρέπει να 
βασίζεται σε στόχους περισσότερο 
ρεαλιστικούς και υλοποιήσιµους, 
κοινή επιδίωξη όλων η παραγωγή 
ασφαλών τροφίµων, µε αειφορικό 
τρόπο.
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Γίνεται η φυτοπροστασία να συµβαδίζει µε 
την προστασία του περιβάλλοντος και ποια 
είναι τα βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση; 

“Η φυτοπροστασία όπως 
την ξέραµε µέχρι σήµερα αλλάζει 
συνεχώς και παραδοσιακές λύσεις που 
προσφέρουν χηµικά ενεργά συστατικά 
µπαίνουν κάτω από το «µικροσκόπιο» 
ελέγχου της νέας ΚΑΠ σε σχέση µε την 
επίδρασή τους στο περιβάλλον.
Ως αποτέλεσµα έχουµε την άµεση 
κατάργηση αρκετών γνωστών 
φυτοπροστατευτικών λύσεων και τη 
δραστική µείωση των εφαρµογών µε τα 
εναποµείναντα σκευάσµατα.
Κρίσιµο είναι όµως οι επικείµενες αυτές 
αλλαγές που θα επέλθουν στον αγροτικό 
τοµέα να µην επηρεάσουν σηµαντικά τον 
τρόπο παραγωγής και τη βιωσιµότητα των 
παραγωγών, και θέσουν σε επισιτιστικό 
κίνδυνο ολόκληρο τον πλανήτη.
Στο νέο αυτό πλαίσιο, όπως διαµορφώνεται, 
γίνεται επιτακτική η ανάγκη, οι εταιρείες 
παροχής φυτοπροστατευτικών 
σκευασµάτων να βρούνε νέες λύσεις που 
θα οδηγήσουν την παραγωγή τροφής στη 
νέα εποχή.
Στη UPL πιστεύουµε ακράδαντα ότι τέτοιες 
λύσεις είναι εφικτές να υπάρξουν, µέσα από 

συνεχή έρευνα  και ανάπτυξη καινοτόµων 
προϊόντων φυτοπροστασίας, µε βάση 
φυσικά ενεργά συστατικά και µε γνώµονα 
την προστασία του περιβάλλοντος.
Η UPL ως παγκόσµια δύναµη στον τοµέα 
φυτοπροστασίας και ειδικής θρέψης, παρέχει 
ένα ευρύ φάσµα Βιολύσεων ως βασικό 
µέρος της ολοκληρωµένης διαχείρισης 
καλλιεργειών, που βελτιώνει τον έλεγχο 
και τη διαχείριση εχθρών και ασθενειών, 
βελτιστοποιεί τη θρέψη των φυτών και 
υποστηρίζει την υγεία του εδάφους, 
ενισχύοντας παράλληλα την ανθεκτικότητα 
του φυτού απέναντι σε βιοτικούς και 
αβιοτικούς παράγοντες στρες και αξιοποιεί 
αποτελεσµατικά το πλήρες δυναµικό του.
Οι λύσεις αυτές φέρουν το διακριτικό τίτλο 
NPP (Natural Plant Protection) που όπως 
µαρτυρά και το όνοµα τους έχουν ως κύριο 
στόχο την προστασία του περιβάλλοντος.

Πόσο κοντά βλέπετε να έρχονται η 
φυτοπροστασία µε τη θρέψη και τι ρόλο 
καλείται να παίξει τελικά σε όλα αυτά η 
ψηφιακή εποχή;

“Οι παραγωγοί προκειµένου 
να απαντήσουν  στις προκλήσεις 
που αντιµετωπίζουν σήµερα για να 
παραµείνουν περιβαλλοντικά, οικονοµικά 
και κοινωνικά βιώσιµοι, τώρα και 
για τις επόµενες γενιές, χρειάζεται να 
χρησιµοποιήσουν όλα τα διαθέσιµα όπλα, 
προκειµένου να φέρουν εις πέρας την 
αποστολή της παραγωγής τροφίµων. 
Η γνώµη µας είναι λοιπόν ότι απαιτείται 
από µεριάς τους µια ολιστική και βιώσιµη 
προσέγγιση της καλλιέργειας τους µε την 
ορθολογική χρήση τόσο προϊόντων θρέψης 
και ειδικής θρέψης όσο και φυτοπροστασίας 
και πάντα ενσωµατώνοντας νέες 
βιολογικές λύσεις και τεχνολογίες µέσα στο 
καλλιεργητικό τους πρόγραµµα. 
Ένα εύρωστο φυτό που αναπτύσσεται σε 
ένα υγιές έδαφος είναι αρχικά ένα σηµαντικό 

κεφάλαιο πάνω στο όποιο ο παραγωγός 
µπορεί να επενδύσει και να µειώσει το ρίσκο 
µειωµένης παραγωγής και οικονοµικού 
αποτελέσµατος. 
Η χρήση ολοκληρωµένης διαχείρισης 
και ελέγχου ασθενειών, ζιζανίων και 
εντοµολογικών εχθρών είναι η οµπρέλα 
προστασίας στη διάρκεια της καλλιέργειας. 
Η χρησιµοποίηση της ψηφιακής γεωργίας 
αποτελεί ένα µέσο για την ορθολογικότερη 
διαχείριση του συνόλου των γεωργικών 
πρακτικών, παρέχοντας έγκαιρη και 
έγκυρη ενηµέρωση πιθανών εχθρών 
αλλά και ελεγχόµενη ορθή χρήση 
γεωργικών εφοδίων, αυξάνοντας το 
βαθµό προστασίας της καλλιέργειας.
Πρόκειται δηλαδή για τους κρίκους 
µιας άρρηκτα συνδεδεµένης αλυσίδας 
καλλιεργητικών πρακτικών και εργαλείων, 
που για εµάς στη UPL δεν ήταν ποτέ µακριά 
αλλά αποτελούν πάντα ένα συνεχές, πλήρες 
πρόγραµµα διαχείρισης της καλλιέργειας. 
Η UPL ως ο κορυφαίος παγκόσµιος 
οργανισµός φυτοπροστασίας και ειδικής 
θρέψης που παρέχει ολιστικές και βιώσιµες 
λύσεις NPP (Natural Plant Protection), για 
ολόκληρο το γεωργικό οικοσύστηµα, έχει 
ως κύριο στόχο εστίασης την παραγωγή 
λύσεων τόσο στο κοµµάτι της βιο-
φυτοπροστασίας όσο και της βιολογικής 
ειδικής θρέψης, παρέχοντας εξειδικευµένα 
προγράµµατα καλλιεργητικών πρακτικών µε 
τον όρο PRONUTIVA (Protection & Nutrition).

Ποια είναι τα δικά σας προϊόντα (ετικέτες) 
που απαντούν µε επιτυχία στα κελεύσµατα 
της πράσινης µετάβασης και σε ποιες 
καλλιέργειες εστιάζουν; 

“H UPL µε τα προιόντα που 
εντάσσονται στην κατηγορία NPP (Natural 
Plant Protection), απαντά στα κελεύσµατα 
της πράσινης µετάβασης µε επιτυχία 
εστιάζοντας ταυτόχρονα σε όλο το εύρος 
των καλλιεργειών, µε σηµαντικότερες 
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για τη χώρα µας τις καλλιέργειες της Ελιάς, 
Αµπελιού, ∆ενδροκοµίας, Κηπευτικών και 
Μεγάλης Καλλιέργειας. 
Τα προϊόντα αυτά χωρίζονται σε δύο 
µεγάλες κατηγορίες που είναι τα Βιο-
Φυτοπροστατευτικά  και τα προιόντα Υγείας 
Φυτού και Εδάφους, ενώ φέρουν πλήθος 
ετικετών που είναι πλέον αναγνωρισµένες ως 
προς την αποτελεσµατικότητά τους από τους 
παραγωγούς ανά τον κόσµο.
Στην κατηγορία των Βιο-Φυτοπροστατευτικών 
η εταιρεία µας έχει επενδύσει στη δηµιουργία 

λύσεων, προκειµένου να αντιµετωπίσει τόσο 
εντοµολογικούς εχθρούς και µυκητολογικές 
ασθένειες, όσο και ασθένειες εδάφους, 
µε  κύρια όπλα τους µικροοργανισµούς, τα 
εκχυλίσµατα φυτών και τα ορυκτά.
∆ιακεκριµένες ετικέτες των παραπάνω 
υπό-κατηγοριών αποτελούν τα προιόντα 
GRAMEN & NOVICURE DISPERSS, COLPENN, 
VACCIPLANT, CARPOVIRUSINE EVO2, 
SINALA και THIOPRON.
Στην κατηγορία των προϊόντων Υγείας Φυτού 
& Εδάφους εντάσσονται προιόντα που έχουν 

ως κύριο στόχο την αποτελεσµατικότερη 
χρήση των διαθέσιµων θρεπτικών και 
υδάτινων πόρων, καθώς και τη διέγερση 
των φυσικών διεργασιών του φυτού, µε 
κύριους εκφραστές τους Βιοδιεγέρτες, τους 
µικροοργανισµούς και τα φυτικά εκχυλίσµατα.
Οι πλέον αναγνωρισµένες ετικέτες των 
παραπάνω υπό-κατηγοριών φέρουν τα 
εµπορικά ονόµατα των προϊόντων τεχνολογίας 
GoActiv (π.χ. VIVAFLOR, TONIVIT, MULTOLEO 
MAX κτλ.), ENERGO, HARMOZYME, ARY-AMIN 
C και ZEBA.
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Γίνεται η φυτοπροστασία να συµβαδίζει 
µε την προστασία του περιβάλλοντος 
και ποια είναι τα βήµατα προς αυτή την 
κατεύθυνση;

“Η σηµασία της προστασίας του 
περιβάλλοντος και η ανάγκη για βιώσιµες 
πρακτικές σε όλους τους τοµείς της 
ζωής αυξάνεται όλο και περισσότερο 
µε το πέρασµα των χρόνων. Στον τοµέα 
της γεωργίας η φυτοπροστασία µπορεί 
να συµβαδίσει µε την προστασία του 
περιβάλλοντος αλλά αυτό απαιτεί µια 
ολοκληρωµένη προσέγγιση που λαµβάνει 
υπόψη την αειφορία και ισορροπία των 
οικοσυστηµάτων. 
Η παραδοσιακή προσέγγιση 
φυτοπροστασίας θα πρέπει 
να αντικατασταθεί από µια πιο 
ολοκληρωµένη διαχείριση που 
περιλαµβάνει ποικίλες ενέργειες. Για 
παράδειγµα, η εφαρµογή βιολογικών 
σκευασµάτων και φυτοπροστατευτικών 
προϊόντων που δεν είναι επιβλαβή για 
τα ωφέλιµα είδη αλλά και η εφαρµογή 
καλλιεργητικών πρακτικών, µπορούν 
να προωθήσουν σηµαντικά την 
βιοποικιλότητα των χωραφιών. Επιπλέον, 
η χρήση ψηφιακών εργαλείων επιτρέπει 

την καλύτερη και ταχύτερη λήψη 
αποφάσεων από τους παραγωγούς, 
εφαρµόζoντας τη φυτοπροστασία 
µε ακρίβεια µε τη λιγότερο δυνατή 
περιβαλλοντική επιβάρυνση. Εξίσου 
σηµαντική είναι και η εκπαίδευση των 
παραγωγών σχετικά µε τις βέλτιστες 
πρακτικές φυτοπροστασίας και τη σηµασία 
της προστασίας του περιβάλλοντος, 
καθώς και η συνεχής έρευνα για νέα 
προϊόντα, νέες τεχνολογίες και µεθόδους 
που µπορούν να µειώσουν την επίδραση 
της φυτοπροστασίας στο περιβάλλον.
Ας αναλάβουµε λοιπόν συλλογικά την 
πρωτοβουλία να αναπτύξουµε και 
να υποστηρίξουµε µια φιλική προς το 
περιβάλλον φυτοπροστασία που θα φέρει 
οφέλη όχι µόνο στον παραγωγό αλλά και 
στο περιβάλλον και τις µελλοντικές γενιές.

Πόσο κοντά βλέπετε να έρχονται η 
φυτοπροστασία µε τη θρέψη και τι ρόλο 
καλείται να παίξει τελικά σε όλα αυτά η 
ψηφιακή εποχή;

“Η φυτοπροστασία και η θρέψη 
των φυτών αποτελούν σηµαντικούς 
παράγοντες για την αύξηση της απόδοσης 
και της ποιότητας των καλλιεργειών 
και η µεταξύ τους «συνεργασία» 
γίνεται όλο και πιο στενή καθώς οι 
περιβαλλοντικές συνθήκες αλλάζουν και 
η βιοµηχανία εξελίσσεται. Στο παρελθόν, 
η φυτοπροστασία στηριζόταν σχεδόν 
αποκλειστικά σε χηµικά προϊόντα, κάτι 
που πλέον έχει ανατραπεί µε την είσοδο 
σκευασµάτων που έχουν ως δραστικό 
συστατικό κάποιο µικροοργανισµό ή 
κάποια ουσία φυσικής προέλευσης. Η 
θρέψη, από την άλλη πλευρά, συχνά 
συνδέεται µε τα απλά και συνθετικά 
κοκκώδη και κρυσταλλικά λιπάσµατα που 
όµως πλέον έχει εµπλουτιστεί και από την 
παρουσία βιοδιεγερτών και προϊόντων 

ειδικής τεχνολογίας που συνδυάζουν 
βιοδιέγερση και θρέψη. Η εξέλιξη τόσο 
της φυτοπροστασίας όσο και της θρέψης 
στη σηµερινή εποχή δηµιουργεί µια 
ολιστική προσέγγιση για την επιτυχία των 
καλλιεργειών µε την ψηφιακή εποχή 
να παίζει ενεργό ρόλο στη σύγκλιση 
αυτών των δύο. Η χρήση τεχνολογιών 
όπως οι αισθητήρες, τα drones, η 
τηλεµατική και τα γεωγραφικά συστήµατα 
πληροφοριών (GIS) µπορεί να βελτιώσουν 
την παρακολούθηση της υγείας των 
φυτών και των εδαφών, επιτρέποντας 
στους παραγωγούς να προλαµβάνουν 
προβλήµατα και να εφαρµόζουν πιο 
αποτελεσµατικές και προσαρµοσµένες 
λύσεις. Επιπλέον, η ψηφιακή τεχνολογία 
µπορεί να ενισχύσει την ακρίβεια και 
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την αποτελεσµατικότητα της χρήσης 
λιπασµάτων και φυτοφαρµάκων, 
µειώνοντας την υπερβολική χρήση, το 
κόστος και το περιβαλλοντικό αποτύπωµα.

Ποια είναι τα δικά σας προϊόντα (ετικέτες) 
που απαντούν µε επιτυχία στα κελεύσµατα 
της πράσινης µετάβασης και σε ποιες 
καλλιέργειες εστιάζουν;

“Έχοντας καλωσορίσει την πράσινη 
µετάβαση και αποδεχτεί πως ο ψηφιακός 
µετασχηµατισµός και η ενσωµάτωση 
ψηφιακών εργαλείων στην παραγωγική 
διαδικασία σε συνδυασµό µε τη χρήση 
σκευασµάτων φιλικών προς το περιβάλλον 

είναι µονόδροµος για τη σύγχρονη 
γεωργία, στη Bayer εργαζόµαστε προς την 
κατεύθυνση αυτή µε ψηφιακά µέσα και 
καινοτόµα φυτοπροστατευτικά σκευάσµατα 
να αποτελούν κοµµάτι των ολοκληρωµένων 
λύσεων που προσφέρουµε. Το πλήρες 
χαρτοφυλάκιο προϊόντων Biologicals από 
την Bayer περιλαµβάνει τα SERENADE ASO, 
FLIPPER, SONATA, BioAct PRIME αλλά και 
τη νέα οικογένεια φεροµονικών προϊόντων 
VYNYTY µε τη φεροµόνη παρεµπόδισης 
σύζευξης Tuta Pro Press για την Tuta για 
τοµάτα, µελιτζάνα και πιπεριά θερµοκηπίου 
να είναι διαθέσιµη στην ελληνική αγορά τους 
επόµενους µήνες. Ψηφιακές πλατφόρµες 
ή εφαρµογές είναι ήδη διαθέσιµες στη 
χώρα µας ενώ άλλες αναπτύσσονται και 
βρίσκονται πολύ κοντά στην είσοδό τους 

στην ελληνική αγορά. Πιο συγκεκριµένα, 
η πλατφόρµα συλλογής δεδοµένων 
και παρακολούθησης αγρού Climate 
FieldView™ και η εφαρµογή Nematool® 
για υποστήριξη του παραγωγού στη λήψη 
απόφασης και σύστασης επέµβασης στον 
αγρό αποτελούν λύσεις που ο Έλληνας 
παραγωγός έχει ήδη στη διάθεσή του. Με 
την εφαρµογή Nematool ο παραγωγός έχει 
στη διάθεσή του ένα εργαλείο στήριξης για 
λήψη αποφάσεων για τη διαχείριση των 
νηµατωδών σε θερµοκηπιακές και άλλες 
καλλιέργειες. Με το πολύτιµο αυτό εργαλείο 
έχει τη δυνατότητα να επέµβει στοχευµένα 
και στο σωστό χρόνο εξοικονοµώντας χρόνο 
και χρήµα. 
To Climate FieldView™ είναι µια ψηφιακή 
πλατφόρµα που παρέχει γνώσεις από 
επιστηµονικά δεδοµένα στον παραγωγό και 
εστιάζει στην καλλιέργεια καλαµποκιού. Με 
τη χρήση της πλατφόρµας ο παραγωγός 
ανακαλύπτει τι συµβαίνει στο χωράφι του 
µε ολοκληρωµένη απεικόνιση υψηλής 
ποιότητας και τον βοηθά να εντοπίσει τα 
προβλήµατα εγκαίρως, να ιεραρχήσει 
την ανίχνευσή τους και να λάβει µέτρα 
για να προστατεύσει την απόδοση της 
καλλιέργειας.
Σηµαντική προσθήκη στο χαρτοφυλάκιο 
της Bayer αποτελεί το καινοτόµο ψηφιακό 
εργαλέιο ResiYOU®.  Πρόκειται για 
ψηφιακή πλατφόρµα βασισµένη στην 
τεχνητή νοηµοσύνη που έρχεται για να 
στηρίξει τους παραγωγούς και υπεύθυνους 
αγροτικών εκµεταλλεύσεων να χτίσουν 
και να προσαρµόσουν κατάλληλα  τη 
στρατηγική τους στον αγρό καλύπτοντας 
έτσι τις απαιτήσεις εµπορίας αγροτικών 
προϊόντων για πρόσβαση στις διεθνείς 
αγορές. Με ειδικό αλγόριθµο, παρέχεται 
εκτίµηση υπολειµµάτων δραστικών 
ουσιών σε πραγµατικό χρόνο και δίνεται 
η δυνατότητα πρόβλεψης για µελλοντική 
συγκοµιδή. Ξεκινώντας µε την καλλιέργεια 
της φράουλας, ένα σηµαντικό εξαγώγιµο 
ελληνικό προϊόν και συνεχίζοντας στο 
κοντινό µέλλον µε τα πυρηνόκαρπα και 
το σταφύλι, είµαστε χαρούµενοι που µία 
επιπλέον ψηφιακή λύση από τη Bayer θα 
είναι διαθέσιµη σε λίγους µήνες για τους 
Έλληνες παραγωγούς.  
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ΘΕΣΜΙΚΑ

Σε εξέλιξη βρίσκεται η διαµόρφωση του 
κατάλληλου θεσµικού πλαισίου που θα 
αποσαφηνίζει τις διαδικασίες ανακύκλωσης 
των συσκευασιών που έχουν χρησιµοποιηθεί 
για προϊόντα φυτοπροστασίας. Το ζητούµενο, 
όπως όλα δείχνουν, είναι να ξεκαθαρίσει ο 
δρόµος της ανακύκλωσης στο συγκεκριµένο 
πεδίο δραστηριότητας και να υποχρεωθούν 
όλοι οι κρίκοι της αλυσίδας (αγρότες, 
καταστήµατα αγροτικών εφοδίων, εταιρείες 
φυτοπροστασίας) να αναλάβουν το µερίδιο 
της ευθύνης που τους αναλογεί, ώστε τα 
υλικά συσκευασίας να παίρνουν µε ασφάλεια 
την οδό της ανακύκλωσης. Κοµβικός 
απ’ ό,τι φαίνεται θα είναι σε όλο αυτό ο 
ρόλος των καταστηµάτων διάθεσης των 
φυτοπροστατευτικών, όπου θα πρέπει να 
τοποθετούνται και οι αντίστοιχοι κάδοι, για 
την επιστροφή των άδειων συσκευασιών που 
έχουν χρησιµοποιηθεί από τους αγρότες.
Όλα αυτά και πολλά ακόµη συζητήθηκαν σε 
ειδική εκδήλωση στο τέλος της περασµένης 
χρονιάς της εταιρείας CYCLOS του Ελληνικού 
Συνδέσµου Φυτοπροστασίας (ΕΣΥΦ). 
∆εσµεύσεις επί του θέµατος ανέλαβαν από 
την πλευρά των αρµόδιων αρχών τόσο 

ο γενικός γραµµατέας του υπουργείου 
Αγροτικής Ανάπτυξης, Γιώργος Στρατάκος, 
όσο κι o Μανώλης Γραφάκος, γενικός 
γραµµατέας Συντονισµού ∆ιαχείρισης και 
Αποβλήτων στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας.

Ανακύκλωση συσκευασιών 
εντός χώρας
Όπως σχετικά αναφέρθηκε στην 
ενηµερωτική εκδήλωση της CYCLOS, οι νέοι 
νόµοι και κανονισµοί για τις συσκευασίες 
τέθηκαν σε εφαρµογή ήδη από 22 κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 
Ελλάδα θα πρέπει να ακολουθήσει αυτό 
το παράδειγµα και να ενσωµατώσει στο 
εθνικό της σχέδιο δράσης δύο βασικούς 
στόχους. Την ικανότητα ανακύκλωσης 
όλων των συσκευασιών µέχρι το 2030 και 
την ικανότητα ανακύκλωσης σε ειδικούς 
χώρους εντός της χώρας. Μια βασική όµως 
πρόκληση εξακολουθεί να είναι η εύρεση 
των κατάλληλων υλικών και µέσων, που να 
συνάδουν µε τους ευρωπαϊκούς κανονισµούς, 
και που να µπορούν να αξιοποιηθούν εκ νέου 
µετά από τη χρήση τους. 

Ο∆ΙΚΟΣ ΧΑΡΤΗΣ ΓΙΑ ΑΝΑΚΥΚΛΩΣΗ 
ΣΥΣΚΕΥΑΣΙΩΝ ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΤΕΥΤΙΚΩΝ 
> Μερίδιο ευθύνης έχουν όλοι οι κρίκοι της αλυσίδας, κοµβικός ο ρόλος των καταστηµάτων αγροεφοδίων

Γιώργος Στρατάκος (δεξιά) και Μανώλης Γραφάκος

Ο πρόεδρος του ΕΣΥΦ, Γιώργος Ποντίκας (δεξιά), µε τον αντιπρόεδρο Βάσο Ευθυµιάδη Η γενική διευθύντρια του ΕΣΥΦ, Φραντζέσκα Υδραίου
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